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Kazalo Uvodnik
Spoštovane bralke in bralci!

T udi v naši občini je zadnjih nekaj tednov minilo v znamenju predvolilne kampa-
nje za prve predčasne volitve v samostojni državi. Prvič je predsednik republi-

ke zaradi nezmožnosti oblikovanja vlade razpustil državni zbor in razpisal predča-
sne volitve. Te sicer na dogajanje v občini na prvi pogled nimajo bistvenega vpliva, 
vendar je od njihovega rezultata odvisno veliko. Predvsem je pomembno, da smo v 
Državni zbor Republike Slovenije za prihodnji mandat izvolili dva svoja predstavni-
ka. S tem smo v preteklosti imeli relativno srečno roko.

Ne glede na državne volitve pa se življenje v občini odvija predvsem v odvisnosti 
od prizadevanj domačinov, tako občanov kot občinskega sveta in občinske uprave 
z županom na čelu. Na 7. seji občinskega sveta so občinski svetniki odločali tudi o 
proračunu za leto 2012. V izredno zaostrenih finančnih in gospodarskih razmerah, 
na katere sicer občina ni imela posebnega vpliva, je izrednega pomena pametno 
načrtovanje bodoče porabe občinskih sredstev. V letu 2011 je imela Občina Postojna 
izredno uspešno realizacijo sprejetega proračuna, s kakršno se lahko pohvalijo redke 
občine v Sloveniji. Le upamo lahko, da bo temu tako tudi v letu 2012.

V tem trenutku pa smo že lahko prepričani v to, da bo tudi na lokalni ravni potrebno 
»zategovati pasove«. Tudi s strani občanov bo zato potrebna določena mera potr-
pežljivosti, saj denarja preprosto ne bo dovolj za vse želje in potrebe. Verjetno bo to 
v naši občini še toliko težje, saj smo s poslovanjem in investicijami v preteklih letih 
postavili precej visoke standarde, zato varčevanje občani toliko bolj občutijo. Kljub 
temu se bo občinska uprava z županom na čelu trudila, da bi bilo tudi v teh izredno 
težkih razmerah karseda dobro poskrbljeno za standard občanov in za zagotavljanje 
tistih storitev, brez katerih si življenja v naši občini ne znamo več predstavljati.

Po drugi strani ima občina smele načrte tudi na področju spodbujanja gospodarskega 
razvoja. S komunalnim urejanjem novih industrijskih in obrtnih con namreč lahko k 
nam privabimo nova podjetja, kar seveda pomeni tudi nova delovna mesta in višji stan-
dard. Kriza, v kateri se je znašla naša država, je namreč odlična priložnost za lokalna 
okolja, da izkoristijo svoje prednosti pred drugimi in naredijo korak naprej. Sedaj je 
čas, da tudi občina Postojna v celoti izkoristi svoj turistični in gospodarski potencial.

Naj vam na koncu v imenu uredništva zaželim prijetne in doživete bližajoče se 
božične in novoletne praznike. Naj gospodarska kriza ne bo izgovor, da jih ne bi 
preživeli kar se da lepo. Nasprotno, naj bo priložnost, da jim morebiti vtisnemo 
malce drugačen pečat kot v preteklih letih in se kolikor se da izvijemo iz grobega 
objema današnje hiperpotrošniške miselnosti.

Pa prijetno branje vam želim!

Boštjan Udovič, odgovorni urednik
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Nagovor župana
Spoštovane občanke, spoštovani občani!

L etošnje leto je bilo v marsičem posebno. V spominu bo sicer ostalo po lepem in slabem, a 
nedvomno bo ostalo v našem spominu tudi kot leto negotovosti, gospodarskih težav in po 

pestrem dogajanju v svetu. Človek je vedno del širše družbe in zato dogajanje, pa četudi se doga-
ja daleč od nas, na nek način vedno vpliva tudi na nas. Začetek novega leta je vedno nekakšna 
nova priložnost, pa čeprav je začetek le na simbolni ravni. Božično-novoletni prazniki nam 
omogočijo, da si vsako leto ob novem začetku zastavimo nove cilje, da si zaželimo nove želje in 
da s tem uberemo nove poti. Neka posebna energija je skrita v začetku, ki nam vliva optimizem 
im nam v nepredvidljivi prihodnosti kaže nove možnosti. 

V letu, ki je pred nami, nam vsem skupaj želim veliko te energije, veliko zagona in želje po 
večjem, boljšem in lepšem. V praznične lučke odeta pokrajina okoli nas nam prinaša skrivno-
stno in mistično sporočilo božiča, tako kot nam bosta veselje in živahnost zadnjega dneva v 
letu prinesla vse priložnosti novega leta. 

Preživite praznike v veselju in radosti, preživite jih z najbližjimi in pogumno, s srcem in 
veliko željami vstopite v prihajajoče leto!

Jernej Verbič, župan občine Postojna
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Oktobrska seja Občinskega sveta Občine Postojna, šesta po vrsti v tekočem mandatu, je mi-
nila v znamenju sprememb nekaterih obstoječih odlokov in sprejema nekaterih novih. Sicer 
pa so vse točke dnevnega reda spadale v okvir rednega delovanja občinskega sveta in tudi niso 
izzvale pretiranega zanimanja javnosti, pa tudi svetniki so brez izjeme potrdili vse predlagane 
sklepe. Slika je bila najverjetneje malce drugačna v ponedeljek, 19. decembra 2011, ko se je 
občinski svet sestal na 7. redni seji v sedanji sestavi. Na tej seji, o kateri bomo obširneje po-
ročali v prihodnji številki glasila, so občinski svetniki med drugim odločali tudi o predlogu 
proračuna za leto 2012, o katerem podrobneje pišemo v nadaljevanju.

Delo občinskega sveta

Boštjan Udovič

V torek, 4. oktobra letos, so se svetnice in svetniki Občin-
skega sveta Občine Postojna sestali na svoji 6. redni seji, 

ki je potekala v prostorih Knjižnice Bena Zupančiča Postoj-
na. V uvodu so potrdili zapisnik 5. seje, potem pa so pričeli 
z obravnavo 16. točk dnevnega reda. Do konca seje so tako 
potrdili vse sklepe, ki jih je predlagal župan.

Največ časa so svetnice in svetniki namenili predlogoma 
odlokov, s katerima Občina Postojna podrobneje ureja iz-
vajanje socialno-varstvene storitve Pomoč družini na domu, 
po vzoru nekaterih drugih občin pa v bodoče za izvajanje 
navedene storitve dopušča tudi možnost podelitve koncesije. 
Izkušnje nekaterih drugih občin namreč kažejo, da konku-
renca tudi na tem področju večinoma privede do cenejše in, 
kar je še bolj pomembno, kvalitetnejše storitve za občane. Na 
podlagi obeh sprejetih odlokov bodo strokovne službe Ob-
čine Postojna lahko pripravile ustrezen javni razpis. Če bo 
občina na podlagi tega prejela eno ali več ustreznih ponudb, 
lahko za izvajanje storitve podeli koncesijo.

Pred zimo so občinski svetniki pohiteli tudi s sprejetjem Odlo-
ka o načinu izvajanja zimske službe v občini Postojna. Do sedaj 
veljaven odlok, ki je urejal to področje, je bil sprejet že pred več 
kot 30 leti in ni več ustrezal zahtevam današnjega časa. Z novim 
odlokom pa bodo natančno določena pravila izvajanja zimske 
službe za izvajalca javne službe in tudi za zasebnike. Za nespo-
štovanje predpisanih pravil pa odlok predvideva tudi globe.

Svetniki so potrdili tudi predlog Odloka o porabi koncesijske 
dajatve za trajnostno gospodarjenje z divjadjo v občini Postoj-
na, ki določa merila za porabo dela koncesijske dajatve, ki jo 
prejema občina. Zavezanci za plačilo koncesijske dajatve so lo-

vske družine, ki delujejo na območju občine, polovico zbranih 
sredstev pa država nameni lokalni skupnosti. S sprejetim od-
lokom smo dobili natančna pravila glede porabe teh sredstev.

Zelo pomembna je bila tudi točka dnevnega reda, v okviru ka-
tere je občinski svet sprejel sklep o ustanovitvi varuha bolniko-
vih pravic in njegovih pristojnostih. Varuh bolnikovih pravic, ki 
ga bo na podlagi javnega poziva za obdobje šestih let imenoval 
župan, bo nedvomno prispeval k večji kakovosti zdravstvene 
oskrbe in posledično k zadovoljstvu in zdravju vsakega posa-
meznika v občini. Sprejeti sklep predvideva tudi imenovanje 
komisije varuha bolnikovih pravic, ki je svetovalni organ varu-
ha. Sestavljajo jo trije predstavniki, ki zastopajo področja medi-
cine, prava in zdravstvene nege.
 
V samem zaključku seje so svetnice in svetniki potrdili tudi 
županov predlog o izstopu Občine Postojna iz Skupnosti 
občin Slovenije in Združenja občin Slovenije. V razpravi so 
se večinoma strinjali, da so stroški članarine obeh združenj 
nesorazmerno višji od pričakovanih koristi. V preteklosti 
namreč Občina Postojna posebnih učinkov s strani katerega 
od obeh združenj ni zaznala.

Sicer pa so svetniki brez obsežnejše razprave potrdili kar ne-
kaj manjših sprememb in prilagoditev nekaterih občinskih 
aktov. V večjem delu je šlo za uskladitev nekaterih pravilni-
kov z državno zakonodajo. 

V ponedeljek, 19. decembra 2011, pa so se svetniki sestali 
na 7. redni seji. Najpomembnejša točka na dnevnem redu je 
bila obravnava predloga proračuna za leto 2012, o katerem 
podrobneje pišemo v nadaljevanju.

v obdobju od septembra in decembra
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Proračun za leto 2012
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S skrbnim načrtovanjem od-
hodkov je tako občinskim stro-
kovnim službam uspelo pri-

praviti uravnotežen proračun...

Na 7. seji občinskega sveta v tekočem mandatu, ki je bila v ponedeljek, 19. decembra 2011, 
so občinski svetniki med drugim obravnavali tudi predlog odloka o proračunu za leto 2012. 
Glede na splošno gospodarsko in finančno situacijo v državi je bil predlog proračuna Občine 
Postojna pripravljen restriktivno. Predlog proračuna tako predvideva varčevanje na vseh po-
dročjih. Redakcijo smo sicer zaključili pred sejo občinskega sveta, tako da bomo o odločitvah 
občinskih svetnikov poročali v naslednji številki glasila.

V proračunskem letu 2012 predlog proračuna predvide-
va prihodke v višini 16.298.879 € in odhodke v višini 

15.730.153 €. Načrtovani prihodki tako odhodke presegajo za 
568.726 €. V računu financiranja se načrtuje odplačila dolga 
v znesku 377.292 €, v računu finančnih terjatev in naložb pa 
povečanje kapitalskih deležev v javnih podjetjih in družbah, 
ki so v lasti občine v višini 190.000 €.

Med prihodki največji delež odpade na davčne prihodke, od 
katerih je najpomembnejša dohodnina, ki jo občina za opra-
vljanje svojih nalog pridobi iz državnega proračuna. Pomem-
ben delež v davčnih prihodkih predstavljajo davki na premože-
nje, ki so načrtovani v višini 1.827.461 €. Največji delež davkov 
na premoženje predstavlja nadomestilo za uporabo stavbnega 
zemljišča, katerega se na podlagi letošnje realizacije v letu 2012 
načrtuje za več kot 1,6 milijona evrov.

Druga največja skupina so nedavčni prihodki proračuna. Teh 
bo v letu 2012 predvidoma 3.388.804 €. Pomemben delež pa 
bodo tudi v prihodnjem letu predstavljali transferni prihod-
ki, ki so načrtovani v višini 1.330.494 €. Gre predvsem za 
evropska in državna nepovratna sredstva, namenjena različ-
nim načrtovanim projektom ali projektom, ki se že izvajajo. 

Načrtuje pa se tudi izvedba nekaterih manjših investicij, ki 
bodo ravno tako sofinancirane s strani države ali EU.

Če so prihodki v veliki meri odvisni od gospodarske in finanč-
ne situacije v državi, pa je pri načrtovanju odhodkov potrebno 
veliko število kompromisov, ki se jih v končni fazi pričakuje 
tudi od občanov. Časi, v katerih se nahajamo, namreč kar kli-
čejo po varčevanju. Zato tudi predlog proračuna Občine Po-
stojna v razmerju do preteklih let predvideva krčenje odhod-
kov. Ne glede na morebitno nezadovoljstvo je »zategovanje 
pasu« tudi na lokalni 
ravni nujno potrebno. 
Zadolževanje v teh 
težkih časih bi na-
mreč pomenilo tudi 
zapiranje razvojnih 
možnosti za prihodnost, ko bo kreditna sposobnost še kako 
pomembna. Potrebno se je namreč zavedati, da je Občina Po-
stojna v smislu zadolženosti v zelo dobri kondiciji, ki pa v 
nekaterih drugih občinah ni tako samoumevna.

S skrbnim načrtovanjem odhodkov je tako občinskim strokov-
nim službam uspelo pripraviti uravnotežen proračun, v katerem 
pa v skladu s tem ni sredstev za nekatere investicije, ki bodo 
tako morale počakati na boljše čase. Neizogibno je namreč, da 
v prihodnjih nekaj letih ne moremo pričakovati investicijskega 
razvoja, ki smo mu bili priča v preteklih letih.

NAJVEČJI PROJEKTI V LETU 2012 SO:
• ureditev starega mestnega jedra Majlont,
• novogradnja osnovne šole in vrtca v Prestranku in
• rekonstrukcija centralne čistilne naprave v Postojni.
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Kdo med tistimi, ki sodimo v srednjo generacijo, ne pozna legendarne skupine Riblja čorba 
in njihove pesmi Na zapadu ništa novo (Na zahodu nič novega). V refrenu pojejo: »Biće bo-
lje – neko viče. Na papiru mrtvo slovo. Na istoku stare priče. Na zapadu ništa novo.« (Bolje 
bo – nekdo kriči. Mrtva črka na papirju. Na vzhodu stare zgodbe. Na zahodu nič novega). 

Zvone Černač - poslanec

S lovenija je izbrala. Kakorkoli že obračamo in analizira-
mo volilni izid, ostaja dejstvo, da na zahodu ni nič no-

vega. Državni zbor se je malo premešal, dobili smo nekatere 
nove – stare obraze, nekateri okraji so ostali brez poslancev, 
drugi so prisotnost v zakonodajni veji oblasti izboljšali in po-
večali. Na splošno pa smo na istem kot pred tremi leti. Ozadja 
( Janković), ki so pred tremi leti podpirala ospredja (Pahor, 
Kresal, Golobič), so stopila naprej, v ospredje, tisti, ki so bili 
spredaj, pa so sedaj zadaj, ampak še vedno tam, številni tudi 
med »novimi« obrazi. Na Jankovićevi listi najdete bivše po-
slance Socialnih demokratov, ZARES-a, DeSUS-a … Kot da 
triletno neuspešno vladanje teh istih »novih-starih« obrazov 
ne bi bilo dovolj. Volilno telo ostaja razdeljeno približno na 
pol. Dejanja posameznikov so pri tem razrezu nepomembna. 
Kot mi je pred štirinajstimi leti dejala predstavnica države v 
Lipici, ko sem zaključil enoletni mandat vršilca dolžnosti di-
rektorja in po dolgih letih pesimizma in izgub postavil Lipico 
za silo na noge ter želel v okviru rednega mandata uresničiti 
jasno in konkretno zastavljeno vizijo, pa so ji (njej in drugim 
vladnim predstavnikom) naročili, da me ne sme podpreti za 
direktorja (zgodile so se ravno volitve in nisem bil politič-
no primeren): »Vaši konji, g. Černač, bi lahko s…i tudi zlate 
cekine, pa vam to ne bi nič pomagalo.« Dokler v naši drža-
vi priložnosti ne bodo dobili najboljši, ne glede na to, kateri 
politični opciji pripadajo, dokler bodo o tem odločali razni 
»strici« in »botri«, do takrat Slovenija ne bo stopala po pravi 
poti in ne bo zadihala s polnimi pljuči. 

In kako je pri nas, v občinah Pivka in Postojna? Lokalno gledano 
smo nad izidom volitev lahko zadovoljni. Po tistem, ko je grozi-
lo, da (tako kot bivša občina Sežana) ne bomo imeli predstavnika 
v parlamentu, smo dobili dva. Za naši občini vsekakor dobra in 
modra rešitev. Seveda pa ni vse odvisno od obeh poslancev. Naj-
večja teža pri podpori lokalnih okolij leži na vladi. Doslej je bila 

Iz poslanskih klopi
Bolje bo. Žal ne za vse.

Janševa vlada v letih 2004 do 2008 edina, ki je s konkretnimi od-
ločitvami podprla ne samo Pivko in Postojno, pač pa vse občine 
in lokalna okolja v Sloveniji. V njenem mandatu so se bistveno 
povečala sredstva za investicije v občinah, v Pivki in Postojni pa se 
je uredilo vprašanje koncesnine za Postojnsko jamo, od katere obe 
občini dobivata skoraj 2 milijona evrov sredstev letno. Rešila so 
se tudi številna druga vprašanja. V prejšnjem mandatu nam vlada 
ni omogočila ničesar. Še tisto, kar je bilo podpisano (sredstva za 
gasilski reševalni center), ni bilo uresničeno. Ravno v tednu pred 
volitvami pa je Ministrstvo za kulturo RS objavilo razpis za Pred-
jamski grad. Vsa sredstva od najemnine bodo pripadala državi in 
ne lokalni skupnosti, kot smo predlagali in kot je bilo to urejeno 
v času Janševe vlade za Postojnsko jamo. Skratka, glede na volilni 
izid in izkušnje iz preteklosti bomo lahko srečni, če bomo ostali pri 
tistem, kar imamo danes. Presenečen bom, če bo drugače. 

In še beseda o volilnem sistemu, ki je nepravičen, saj ne omogoča 
sorazmerne zastopanosti iz posameznih okrajev v parlamentu. Pred 
tremi leti so največ glasov v našem volilnem okraju dobili Pahor-
jevi Socialni demokrati. Karmen Pahor je imela celo boljši rezultat 
(33,47 % glasov) kot letos Jankovićeva stranka, ki je prejela odsto-
tek manj (32,47 % glasov), pa kljub temu Karmen Pahor ni bila 
poslanka. Lahko bi se celo zgodilo, da bi ostali brez poslanca ali 
da bi nas zastopal nekdo, ki so mu volivci namenili nekaj sto gla-
sov. Primerov je veliko. Nam najbližji v Ilirski Bistrici, kjer je največ 
glasov dobil moj kolega mag. Vitoslav Turk, ki je dobil dvakrat ali 
še več glasov kot kandidatka Liste Gregorja Viranta in kandidat 
DeSUS-a, pa (v nasprotju z njima) vseeno ni poslanec. Verjetno bi 
k drugačni podobi Slovenije, predvsem pa učinkovitejšemu delu, 
pripomogla tudi sprememba volilnega sistema. Do takrat pa osta-
ne: »Na vzhodu stare zgodbe, na zahodu nič novega.« Srečno.

Iskrena hvala vsem, ki ste na predčasnih voli-
tvah glasovali zame in za Slovensko demokrat-
sko stranko. Tako kot doslej se bom tudi v bodoče 
trudil, da Vaše zaupanje upravičim. Želim Vam 
lepe in doživete praznike, čestitke ob dnevu sa-
mostojnosti in enotnosti, v novem letu pa veliko 
zdravja, sreče in osebnega zadovoljstva.
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Urban Pinter

Ekskurzija komunalcev
»Smet in odpadek« na Škotskem

V okviru programa Leonardo da Vinci je bila med 18. in 24. septembrom 2011 na Škotskem 
odprava komunalcev z namenom predvsem videti primere dobre prakse na področju ravnanja z 
odpadki. Ekskurzijo »Smet in odpadek«, v kateri so bili vključeni predstavniki iz Ljubljane, Vrh-
nike, Logatca, Cerknice, Pivke in Postojne sta organizirala Center za uravnotežen razvoj Vitra iz 
Cerknice ter Libby Urquhart ARCH Network iz Comrie na Škotskem.

O dprava na Škotsko je bila predvsem zanimiva zaradi vpe-
ljave »Zero waste managementa« (ravnanje z odpadki brez 

ostankov) na Škotskem v prejšnjem letu, saj je tako odprava lahko 
videla razvoj okoljskega managementa v polnem zamahu. Poleg 
ravnanja z odpadki se je skupina seznanila z delovanjem škotske 
države na socialnem področju, spoznala njihov način sprejema-
nja skupnih odločitev in spoznala življenje v njihovi skupnosti. 
Predvsem angažiranost lokalnih skupnosti v državnih projektih je 
pustila največji vtis na obiskovalce iz Slovenije.

Škotska je relativno bogata država s skoraj dvakrat tolikšnim 
BDP-jem na prebivalca kot Slovenija. Hkrati je tudi dokaj 
konzervativna, saj njihov državniški sistem temelji na tudi sto-
letja starih pravilih demokracije, kar je sicer značilno za mo-
narhične države kot je Velika Britanija. Kljub skupni monarhiji 
je Škotska na večini notranjih področjih delovanja države sa-
mostojna in sama sprejema odločitve neodvisno od ostale Bri-
tanije. Tako je tudi na področju ravnanja z odpadki. Tako kot 
Slovenija je tudi Škotska prevzela evropsko zakonodajo s tega 
področja, pravzaprav je pričela celo pozneje kot Slovenija stre-
meti k trajnostnem ravnanju z odpadki. Šele v lanskem letu si je 
zadala cilj vpeljati »zero waste management«, to je ločeno zbrati 
70 % odpadkov, ostalo pa energetsko ali kako drugače izkori-
stiti ter največ 5 % odpadkov odložiti. Na področju ravnanja z 

odpadki Škoti niso tako zelo različni od Slovenije, ravno zaradi 
tega, ker so se problematike lotili dokaj pozno. Z nacionalnim 
programom ločevanja odpadkov so pričeli leta 1999, takrat so 
odložili 90 % odpadkov na odlagališčih. Zaradi pomanjkanja 
infrastrukture in neozaveščenost prebivalstva so se rezultati le 
počasi izboljševali in so tako še pred 7 leti ločeno zbrali le 20 % 
odpadkov. Danes je ta številka že 40 %, vendar še vedno zaosta-
jajo za zadanimi cilji. V prihodnjih letih želijo povečati odsto-
tek ločeno zbranih odpadkov na 60 %, do leta 2025 pa na 70 %.

Središče vasi Comrie, ko po dežju posije sonce.

Znamenito delavsko naselje predilnice New 
Lanark, kjer so pričeli s trajnostno uporabo 
energije že pred 200 leti.
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Tabela: Primerjava med državama glede na ravnanje z odpadki v letu 2010 (vir. www.stat.si, www.sepa.org)

Država
Zbrani odpadki

iz gospodinjstev
Odloženi odpadki Sežgani odpadki

Reciklirani ali
kompostirani 

odpadki
Ostalo

Slovenija 0,91 mio t
(449 kg/preb.) 65 % 4 %

(35.000 t) 30,0 % 1,0 %

Škotska 3,2 mio t
(613 kg/preb.) 60 % 2,8 % 36,5 % 0,7 %

Vendar pa je sedanji trend razvoja panoge ravnanja z odpad-
ki na Škotskem čisto drugačen od slovenskega. Medtem ko 
v Sloveniji že drugo leto neuspešno zapiramo odlagališča in 
ljudje nekako nočejo sprejeti, da so odpadki del njihovega ži-
vljenja, je vkomponiranost problematike ravnanja z odpadki v 
vsakdanjem življenju Škota velika. To je posledica predvsem 
drugačnega pristopa k reševanju javne problematike in dru-
gačnega načina sprejemanja odločitev, saj skuša Škotska vlada 
v proces odločanja čim bolj vključiti lokalno javnost in posa-
meznike, ki bodo promovirali ta projekt. Tako nudi možnost 
sofinanciranja, sponzorstev in nagrad skupinam, društvom in 
prostovoljcem, ki morajo potem v svojo dejavnost vključiti tudi 
promoviranje sodobnega ravnanja z odpadki. Primeri takšne 
prakse na Škotskem, ki si jih je pogledala naša odprava, so 
npr. učenje kompostiranja v društvu vrtičkarjev, modna revija 
z oblekami iz recikliranih odpadkov, otroške igrice z odpadki, 
sortirni stroj za embalažo pred supermarketom, popravljalnica 
odvrženih koles, kjer popravijo in prodajo 3.000 koles letno 
in popravljalnica odvrženih računalnikov, kjer hkrati izobra-
žujejo nekvalificirane ljudi. V te programe Škotska vključuje 
predvsem težje zaposljive ljudi in ljudi s posebnimi potrebami. 
Na ta način blažijo tudi socialno problematiko, saj dajo tem 
ljudem možnost, da si sami zaslužijo za svoje življenje.

Na Škotskem se na področju odpadkov dela s polno paro. Med 
objekti ravnanja z odpadki, ki si jih je ogledala naša odprava, je 
bil najbolj zanimiv Binneco park (http://binnecopark.com), kjer 
popolnoma zasebni investitorji gradijo najsodobnejši center 
za obdelavo odpadkov na Škotskem, s ciljem proizvajati ele-
ktriko ter toploto, s katero bi greli rastlinjake za gojenje alg za 
proizvajanje biogoriva. Zanimiv je bil tudi ogled stare čistilne 
naprave, katero so spremenili v kompostarno, nato pa dogradili 
bioplinarno, ki sedaj predela 30.000 t kuhinjskih odpadkov le-
tno in hkrati oskrbi z elektriko kar 2000 hiš.

Učni kompostniki lokalnega društva vrtičkarjev.

Avtomat za sortiranje embalaže pred supermarketom.

Zero waste management, ki ga promovirajo Škoti, na prvo me-
sto ne postavlja vprašanja, kako se bomo odpadkov znebili, 
ampak dejstvo, da moramo proizvajati odpadke, ki jih bo mo-
goče brez izjeme predelati, reciklirati in ponovno uporabiti. 
Gre za strategijo, ki zahteva, da ljudje spremenimo način raz-
mišljanja. To se odraža v tem, da je ozaveščanje o odpadkih 
prisotno na slehernem javnem mestu (npr. na stranišču, v de-
lavskih menzah, na oglasnih deskah, na izdelkih s hrano …). 
Skratka, gre za promocijo novega načina življenja z odpadki. 
Naša gostujoča odprava je tako spoznala, da v Sloveniji za 
slabo ravnanje z odpadki ni kriva slaba infrastruktura ali pa 
zastarele tehnologije, ampak da je težava v slabem delovanju 
javnih služb, v nevključevanju javnosti v procese odločanja in 
v absolutno premajhnem vzpodbujanju prebivalcev. Končni 
sklep strokovne odprave na Škotsko je, da ima Slovenija na 
področju ravnanja z odpadki dobre karte, vendar slabo igra.

Tudi v turističnem Edinburgu so zabojniki 
za odpadke del vsakdanjika.
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ADržava
Zbrani odpadki

iz gospodinjstev
Odloženi odpadki Sežgani odpadki

Reciklirani ali
kompostirani 

odpadki
Ostalo

Slovenija 0,91 mio t
(449 kg/preb.) 65 % 4 %

(35.000 t) 30,0 % 1,0 %

Škotska 3,2 mio t
(613 kg/preb.) 60 % 2,8 % 36,5 % 0,7 %

Oglasna deska

Nacionalne poklicne kvalifikacije –
najhitrejša pot do poklica

Nacionalna poklicna kvalifikacija (NPK) je uradno priznana uspo-
sobljenost posameznika za opravljanje določenega poklica na pod-
lagi poklicnega standarda. Pridobiti jo je mogoče na dva načina: 
z zaključkom programa poklicnega ali strokovnega izobraževanja 
(klasična in daljša pot, ki pomeni tudi pridobitev višje stopnje iz-
obrazbe) ali z vstopom v postopek preverjanja in potrjevanja na-
cionalne poklicne kvalifikacije (sistem certificiranja, ki pomeni 
najhitrejšo možno pot do pridobitve želenega poklica, ob podpori 
izrazito ciljno usmerjenega, kratkotrajnega usposabljanja, ne prinaša 
pa višje stopnje izobrazbe). Namen članka je predstaviti prav sle-
dnjo pot, ki je v našem okolju še slabo poznana in bi jo številni posa-
mezniki lahko koristno uporabili, da bi si izboljšali konkurenčnost 
in možnosti v zaostrenih pogojih, ki trenutno vladajo na trgu dela.

Komu je postopek certificiranja NPK namenjen? Številni posame-
zniki so si na neformalen način, skozi izkušnje v delovnem procesu, 
preko samoizobraževanja, ukvarjanja z različnimi prostočasnimi 
dejavnostmi, na osnovi prostovoljnega dela … pridobili pomemb-
ne delovne izkušnje, znanja, veščine in kompetence, ki uradno niso 
ovrednotene in priznane, zato jih na primer pri potegovanju za 
novo delovno mesto ali za pridobitev zaposlitve ne morejo uvelja-
vljati. Sistem certificiranja NPK pa jim omogoči prav to: svoja tiha 
znanja lahko ovrednotijo in uradno potrdijo ter prejmejo javnove-
ljavno listino, s katero lahko svojo usposobljenost dokazujejo ne le 
v slovenskem prostoru, temveč na območju celotne Evropske unije. 
V grobem je postopek pridobitve NPK tako namenjen polnole-
tnim osebam, ki imajo z določenega poklicnega področja posame-
zne izkušnje, znanja in spretnosti, nimajo pa javnoveljavne listine o 
poklicni ali strokovni izobrazbi in bi želeli v poklicni karieri napre-
dovati, ne da bi zato morali zopet sesti v šolske klopi in pridobiti 
višjo raven izobrazbe. Hkrati pomeni ta sistem čudovito priložnost 
za posameznike, ki želijo le poklicno prekvalifikacijo.

Sistem certificiranja NPK prinaša določene ugodnosti tako za 
posameznike kot za podjetja. Za slednje lahko pomenijo certi-
fikati NPK pomembno konkurenčno prednost, saj si z zaposlo-
vanjem oseb, ki imajo uradno priznano, standardizirano uspo-
sobljenost za opravljanje določenega poklica, lahko izboljšajo 
kvalifikacijsko strukturo zaposlenih in tako povečajo kakovost 
dela, ob tem pa certifikati zagotavljajo hitrejše, enostavnejše in 
cenejše pridobivanje pravih kandidatov za posamezna delov-
na mesta ter večjo preglednost in prepoznavanje kompetenc in 
znanj posameznika. Prav tako je to najhitrejši in najcenejši na-
čin za pre- ali do-kvalifikacijo zaposlenih.

Kandidatom pa certifikatni sistem omogoča, da lahko napredujejo 
v poklicni karieri tudi na isti stopnji izobrazbe, da se lahko hitreje 
prilagajajo spremembam in zahtevam trga dela, da se za določen 
poklic po potrebi dodatno usposobijo na usposabljanjih, ki so izra-
zito praktično in ciljno usmerjena, kar pomeni, da kandidat prejme 
strokovna znanja, ki so za posamezen poklic relevantna, ni pa mu 
treba poslušati splošnoizobraževalnih predmetov (npr. slovenščina, 
matematika, tuji jezik …), ki so sicer nujna za pridobitev izobraz-
be, da na podlagi certifikata tuji državljani brez poklicne izobrazbe 
lahko prejmejo osebno delovno dovoljenje.

Kako poteka postopek potrjevanja NPK? Kandidat se prijavi pri 
izbranem izvajalcu, ki izvaja želeno NPK, pri čemer mora izpolnje-
vati določene vstopne pogoje, na katere ga izvajalec posebej opomni. 
Pogosto je izvajalec tudi organizator kratkotrajnejšega usposablja-
nja, ki je za določene NPK zaželeno, za določene pa celo obvezno. 
Po prijavi je kandidatu na voljo usposobljen svetovalec, ki ga vodi 
skozi postopek ter usmerja pri zbiranju dokumentacije in gradiva, s 
katerim dokazuje svoje formalno in neformalno pridobljeno znanje 
in usposobljenost, tako da skupaj oblikujeta tako imenovano zbir-
no mapo ali portfolio. Komisija po predpisanem postopku zbirno 
mapo ovrednoti ter NPK takoj potrdi (v primeru, ko kandidat z 
ustrezno dokumentacijo dokazuje vse zahtevanje kompetence) ozi-
roma se odloči za dodatno preverjanje znanj. Ko je slednje pozitivno 
opravljeno, kandidat prejme potrdilo o NPK in s tem pravno pod-
lago za opravljanje poklica na določeni ravni zahtevnosti dela (in 
vstop v tarifni razred, ki ustreza določeni poklicni izobrazbi).

V tekočem šolskem letu Zavod Znanje Postojna, OE Ljudska 
univerza Postojna, na Postojnskem na novo uvaja NPK za pri-
dobitev poklica socialnega oskrbovalca/oskrbovalke na domu, 
viličarista/viličaristke in turističnega informatorja/informatorke.

Več podatkov o NPK lahko najdete na spletnih straneh: 
• www.npk.si
• www.nrpslo.org
• www.lu-postojna.si
ali se oglasite v Svetovalnem središču Postojna, na Ljubljanski ce-
sti 2, oziroma pokličete na tel.: 05 721 1287 (tor. - čet. : 9h - 14h).

V četrtek, 15. 12. 2011, vas ob 17. uri prijazno vabimo v 
prostore Ljudske univerze Postojna na poseben dogodek, 
ki ga pripravljamo skupaj s CSD Postojna in na katerem 
se bomo posebej posvetili predstavitvi poti, kako s postop-
kom potrjevanja NPK do poklica socialnega oskrbovalca 
na domu, vprašanju zaposljivosti oseb z omenjenim po-
klicem in podrobnejši predstavitvi poklica samega.
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Brezplačni tečaj računalništva, ki zajema:
• osnove operacijskega sistema Windows
• uporaba interneta in elektronske pošte
• urejanje besedil Word
• računalniške prezentacije (Power Point)
• elektronske preglednice (Excel)

Prijave in dodatne informacije:
• Pon. do pet., od 15h do 19h,
 osebno v prostorih e-šole, Ljubljanska 2, 
• po e-pošti: esola.postojna@gmail.com ali
• vsak dan, med 8. in 15. uro na tel. št.:
 05 7280 750.

V alkoholu ni rešitve –
kako živeti brez omame? 

V današnji družbi lahko opazimo, da je alkohol prisoten na vseh 
ravneh družbenega življenja. Omamljanje in reševanje težav s po-
močjo alkoholnih substanc srečamo že pri šolajoči se mladini, nje-
gova poraba pa strmo narašča tudi med srednjo in starejšo genera-
cijo. Tako vedenje smo sprejeli kot del običajnega življenja, kar pa je 
povzročilo, da so se meje med normalno in patološko rabo alkohola 
zabrisale. V preteklosti so bile posledice škodljive rabe alkohola 
omejene na posameznika, ki se je z njim omamljal. V zadnjih letih 
pa se ugotavlja, da alkoholizem ni bolezen le enega človeka, am-
pak celotne družine, saj grozljive posledice takega vedenja močno 
občuti vsa družina. Kdor namreč živi v okolju kjer je prisotna raba 
alkohola, sprejme njegovo uživanje kot nekaj povsem normalnega. 
S posledicami prekomernega pitja pri enem od družinskih članov 
se najtežje soočajo otroci. Oni so tisti, ki morajo naenkrat odrasti, 
prevzeti vlogo očeta, mame ali celo obeh staršev. Alkoholika obi-
čajno izključimo iz družinske rutine; lahko postane drugi otrok, za 
katerega se skrbi, čisti za njim in je izključen iz procesov odločanja. 
Kasneje ima lahko probleme z identifikacijo, samopodobo, ker ni 
izkusil in bil vključen v zdravo družinsko okolje. Posledice so dol-
goročne in hude, zato ne dovolimo, da bo naš otrok ena izmed žrtev 
alkohola. Z negativnimi posledicami pa se sooča tudi družina, saj 
član s svojim disfunkcionalnim vedenjem vpliva na vedenje vseh 
drugih članov. V družini se rahljajo čustvene vezi, ruši se naravna 
delitev vlog in otežena je komunikacija. Vsa ta tri najvažnejša po-
dročja, ki naj bi ohranjala zdravo jedro družine, alkohol razbije. S 
tem pa je porušeno najosnovnejše poslanstvo družine, v kateri naj bi 
se otrok počutil sprejet, ljubljen in varen. 

Skupina za pomoč pri zdravljenju alkoholizma 

Znan slovenski psiholog pravi: »Vse člane družine, od alkoholika 
do otrok, mučijo občutki krivde za neurejeno stanje v družini; dru-
žina je polna nezaupanja in sumničenj; otroci pogrešajo varnost, ki 
jo daje lahko samo ljubezen med staršema in urejen dom, in zato ne 
morejo zdravo čustveno dozoreti.« (Ramovš, 1981) 

Razlika med škodljivo rabo alkohola
in zasvojenostjo

Alkoholiki si le stežka priznajo, da so zasvojeni. Pojavlja se tudi 
vprašanje, kdaj pitje alkohola postane škodljivo in kdaj uporaba 
alkohola preraste v zasvojenost. Stroka pravi, da pitje postane ško-
dljivo za človeka, ko zaradi rednega uživanja alkohola privede do 
poslabšanja zdravja, tako psihičnega kot fizičnega. Pri takšnem pitju 
že lahko ugotovimo katero od posledic (telesnih, psihičnih, social-
nih), vendar tu še ni prisotna zasvojenost z alkoholom.

O zasvojenosti pa govorimo takrat, ko se pojavijo fiziološke, soci-
alne in zaznavne spremembe skupaj na posamezniku, pri katerem 
postane pitje alkohola glavna stvar v njegovem življenju. Prisotna je 
močna želja po pitju, ki se ji ni moč upreti. Človek, ki uživa alkohol, 
bo to občutil na naslednji način: 

• kot povečano zaužitje količin alkohola za enak učinek, 
• pojavi se odtegnitveni sindrom ob prenehanju oziroma
 zmanjšanju pitja, 
• posameznik nadaljuje s pitjem, kljub prisotnosti škodljivih  
 posledic, 
• opušča druge aktivnosti in se osredotoča na način, kako bo  
 dosegel stanje opitosti, 
• izguba razsodnosti in kontrole pri porabi alkohola, tako pri  
 njegovi količini in času zauživanja, 
• močna želja ali občutek nuje po omami z alkoholom.

Kam po pomoč?

Glede na to, da se povečuje škodljivo uživanje alkohola v Sloveniji 
in s tem tudi bolezen zasvojenosti, smo se odločili ustanoviti novo 
skupino za zdravljenje zasvojenosti najprej v Ilirski Bistrici, potem 
pa tudi po drugih primorskih krajih. 

Društvo deluje na področju zdravljenja zasvojenosti od leta 
2001 na območju Slovenije. Namen društva je širjenje člo-
veške topline med ljudmi, poskus reševanja alkoholne odvi-
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snosti, človeških stisk in težav s pogovorom, motiviranjem in 
informiranjem. Deluje na osnovi terapevtskega programa, ki 
pomaga odvisnim ugotoviti vzrok njihovega omamljanja in 
se osredotoča na zdravljenje tega problema (vzroka), kar po-
sledično zmanjšuje potrebo po uživanju psihoaktivnih snovi. 
Skupine vodi izkušen terapevt, ki sledi tako posamezniku v 
njegovem procesu rehabilitacije kot tudi vedenju v skupinski 
dinamiki. Svetovalne in terapevtske izkušnje so bogate s po-
dročja partnerskih, družinskih in drugih odnosov, reševanja 
problema odvisnosti in s tem povezanih konfliktov, ravnanja s 
čustvi, odnosa do sebe (samopodoba, občutek lastne vredno-
sti ...). Program omogoča osebnostno rast posameznika in je 
nadgradnja samopomočne skupine, zato so tukaj dobrodošli 
tudi tisti, ki obiskujejo skupino Anonimnih alkoholikov in 
jim bo tak program dodatna pomoč pri njihovi rehabilitaciji. 
Pogovor poteka tako z ljudmi, ki imajo težave, kot tudi z nji-
hovimi svojci. Rezultati kažejo, da je program učinkovit, saj 
je uspeh zdravljenja visok. Člane društva se spodbuja tudi k 
aktivnemu vključevanju v širše družbeno dogajanje. 

Vsem, ki sami ne zmorete opustiti tovrstne odvisnosti, vas vabimo, 
da se nam pridružite. Skupina vam bo v pomoč in oporo pri vzpo-
stavljanju abstinence, na njej pa boste lahko ugotovili: 

• kakšna je nevarnost, da postanete zasvojeni, če si prevečkrat
 pomagate z alkoholom uravnati čustva in telesno razpoloženje, 
• kakšen je vaš odnos do alkohola in ali ste v stiski zaradi
 pretiranega pitja koga od svojcev ali prijateljev,
• ali veste dovolj o preprečevanju zasvojenosti pri mladih,
• kako začeti urejati probleme zaradi zasvojenosti z alkoholom v  
 partnerstvu ali družinskih odnosih,
• ali se želite vključiti v terapevtski program skupinske obravnave  
 alkoholizma

Kljub temu, da mnogi ljudje trpijo v tišini, tudi zaradi stigme, ki je 
močno prisotna, vedite, da v teh bolečih izkušnjah NISTE SAMI. 
Mnogo se jih spopada s problemom alkoholne odvisnosti in po-
trebna je le odločitev posameznika, da prestopi izza zidov svojega 
napačnega ravnanja in razmišljanja. Tu smo, da vam pomagamo 
narediti korak naprej. Dobrodošli ste vsi, ki bi radi na kakršen koli 
način prispevali s svojimi izkušnjami in jih bili pripravljeni deliti 
z nami v zaupnem okolju, se z nami učili in nas podpirali. Skupaj 
bomo preko pogovora v skupini ali v obliki individualnih srečanj 
pomagali globlje ozavestiti stisko. Lepo vabljeni, da del poti preho-
dimo skupaj na sočuten, prijateljski, vam naklonjen način. Za več 
informacij o samem društvu si lahko ogledate internetno stran dru-
štva: www.cloveska-toplina.com, pokličite gospo Dragico na tel. št.: 
041/448 611 ali pošljete el. pošto na: dragicaerpic@gmail.com.

V mesecu decembru se navadno zazremo v naša pretekla deja-
nja, spominjamo situacij in oseb, ki so nas spremljale in ople-
menitile skozi leto. Tako smo se tudi na Šent Postojna z veli-
kim navdušenjem, in predvsem hvaležnostjo, zazrli v pretekle 
mesece našega delovanja.

Šent – slovensko združenje 
za duševno zdravje,

enota Postojna

Še vedno se soočamo s prostorsko stisko in upamo, da bomo v 
naslednjem letu to situacijo uspeli rešiti. Pri reševanju te proble-
matike moramo upoštevati finančne dejavnike humanitarnega 
društva in seveda predpise in prostorske zahteve obravnavane 
ciljne populacije. Navkljub temu se naših programov udeležuje 
vedno več posameznikov. Skozi programe se prilagajamo potre-
bam naših članov. V letošnjem letu smo dali velik poudarek na 
medsebojno spoznavanje, kreativne delavnice, rekreacijo in ude-
leževanje različnih kulturno-umetniških prireditev. Udeleževali 
smo se različnih sejmov, kjer smo lokalne skupnosti informirali 
o naših programih in prodajali naše izdelke, ki nastajajo v sklopu 
programa socialne vključenosti. V programu psihosocialne reha-
bilitacije dajemo velik poudarek druženju, oplemenitenju lastne 
socialne mreže. Opazili smo, da se ljudje med seboj premalo po-
govarjamo ter da nam tudi primanjkuje različnih informacij, zato 
sta strokovna delavka in prostovoljka na Šent Postojna vsako-
dnevno na razpolago za različne informativne in razbremenilne 
pogovore. Zahvaljujemo se vsem, ki so nam ponudili možnosti 
sodelovanja in nas sprejeli medse ter naše programe in urnike 
nesebično dopolnjevali. Še enkrat se zahvaljujemo različnim in-
stitucijam in posameznikom iz lokalne skupnosti za nesebično 
pomoč, sodelovanje in tisti nepogrešljivi ter danes velikokrat iz-
gubljeni občutek pripadnosti skupnosti in sočloveku: CSD Po-
stojna, Občini Postojna, baru Boem, Pekarni Vrhnika, Radiu 94, 
TV-Studiu Proteus, društvu Vezi, VDC Postojna, knjižnici Bena 
Zupančiča, dr. M. Damej, Poloni Škodič, Zdravstvenemu domu 
Postojna, Vzajemni Postojna, Zavodu Znanje, Narodnemu mu-
zeju Slovenije, stičišču nevladnih organizacij Boreo Postojna, RK 
Postojna, različnim prostovoljcem in še vsem drugim, ki vas sedaj 
mogoče nismo navedli, vendar ste nas sprejeli medse. 

V prihajajočem letu vsem želimo veliko osebnih uspehov in osebnega 
zadovoljstva.

strok. del. Anamarija Samec in del. inštruk. Mihaela Klančar
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Septembra, oktobra in novembra so praznovali:

Med 1. septembrom in 1. decembrom
so na svet prijokali:

Čestitke novorojenčkom
in njihovim staršem!
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n

Lovro

Matevz

Ziga

Zan

90 let in več:
Žitko Elizabeta, Možina Stanislava, Pugelj Rozalija, Rebec Uršula, Godeša Ivana, 
Ogrizek Janez, Ukmar Erna, Zalar Marija, Jurca Ema, Šturm Stanislava, Križ-
man Frančiška, Mislej Milan, Boštjančič Štefanija, Vodopivec Jožef, Ogrizek Zora, 
Slejko Stanislava, Avcin Kristina, Štrukelj Ivana, Schoba Marija, Sever Edvard, 
Širca Franc, Štefančič Alojzija, Milharčič Bernarda, Petkovšek Jožef, Valenčič Mi-
lojka, Božič Andrej, Čeč Franc.

80 let in več:
Biasizzo Ivana, Sajovic Jožefa, Cetina Miroslav, Stegel Marija, Kretič Rozalija 
Marija, Gorup Frančiška, Leban Uršula, Turk Frančiška, Marušič Ivana, Može 
Marija Vera, Mezgec Rozalija, Fatur Ida Marija, Simikić Radojka, Širca Ivan, 
Fajdiga Zora, Geržina Angela, Škerjanc Marija, Melliwa Vanda, Petrovčič Fran-
čiška, Bajec Marija, Golubović Marija, Poljšak Marija, Pavlovič Milena, Andre-
jašič Rafael Franc, Mrhar Frančiška, Ražen Hermina, Mozetič Marjo, Tominc 
Terezija, Rojko Martin, Kobal Ivanka, Bizjak Frančiška, Križaj Miroslav, Lavrič 
Terezija, Novak Antonija, Mislej Ljudmila, Vidic Ljudmila, Raspor Frančiška, 
Požar Stojan, Sajevic Ljudmila, Jurca Ivana, Kukec Leopolda, Domitrović Štefa-
nija, Bole Iva, Fatur Justina, Poljšak Marija, Vadnal Zora, Kastelic Ludvik, Jenko 
Ljudmila, Rebec Antonija, Dolenc Silvester, Malečkar Ida, Pogačnik Jožef, Krnel 
Marija, Srebotnjak Jernej, Širca Terezija, Možina Stanislav, Matjažič Bernarda, 
Slejko Miro, Peljhan Pavla, Šorc Leopolda, Šajn Pavel, Stegu Marija, Bartol Ma-
rija, Bizjan Frančiška, Perme Marija, Matulić Antonija, Županić Franjo, Klede 
Terezija, Sič Stegel Marija Mita, Doles Antonija, Smrekar Marija, Tomšič Fran-
čiška, Križman Terezija, Lenarčič Marija, Podboj Marija, Prodanović Danica, Šte-
fin Ana, Pušnik Jožefa, Kušlan Štefanija, Bajc Jožefa, Kavčič Bogomira, Pangos 
Jožef, Milharčič Martin, Bilać Marija, Debevec Frančiška, Tomšič Jožef Martin, 
Gril Leopold, Gorjanec Ljudmila, Premrl Katarina, Smerdel Angela, Medarević 
Marija, Milavec Andrej, Kobal Jožefa, Lutman Milan, Kravanja Stanislav, Toro-
manović Gope, Černigoj Marjo, Nardin Dušan, Mejak Emilija, Debevec Mari-
ja, Štefin Andreja, Zalar Marija, Marin Cecilija, Česnik Franc, Novak Leopold, 
Cerar Elizabeta, Bole Marija, Marušič Davorin, Komar Frančiška, Kovač Franc, 
Milčić Marija, Kobal Marija, Gabriel Terezija, Kovač Gabrijela, Čuk Antonija, 
Njilaš Ilona, Čeč Justina, Domajnko Kristina, Logar Marija, Milovanović Vera, 
Gornik Ivan, Sojer Ludvika, Ostanek Danijela, Bilčić Marija, Kolenc Ana, Širca 
Avguština, Škerk Adolfa Maria, Urh Marija, Požar Irena, Cej Frančiška, Černe 
Lidija, Obid Ivana, Komovec Kazimir, Godeša Ana, Slejko Marija, Glažar Franc, 
Prelaz Ivana, Premrl Frančiška, Klinc Ivan, Mozetič Angela, Premrov Terezika, 
Tomšič Frančiška, Lekan Danijela, Mihalič Natalja, Šabec Jolanda, Valčić Alberta, 
Morel Marija, Srebotnjak Ivana, Tomažič Maksimiljana, Mlač Karlo, Stegel Vida, 
Miklavec Emil Martin, Zgonec Leopoldina, Šircelj Marija, Vovk Ivan Viktor, Lo-
zej Marija, Požar Franc, Milharčič Ignjatović Valerija, Požar Frančiška, Jenček 
Stanislav, Belja Gabrijela, Ludvik Zvonka, Požar Janko, Kraševec Bernard, Tka-
lec Terezija, Bajec Marija, Novak Justina, Martinjak Terezija, Košnik Aleksandra, 
Baraga Rafael, Simčič Marija, Česnik Rafaela, Poropat Rafaela, Umek Antonija, 
Konc Pavla ,Šemrov Marija Renata, Fajdiga Ivan, Komovec Vanda, Kendić Kata, 
Kalinović Vlastimir, Mrše Frančiška, Česnik Ivanka.
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Med 1. septembrom in 1. decembrom
so na svet prijokali:

Čestitke novorojenčkom
in njihovim staršem!

Nia

Terez
a

Ula

Lea

Loti

Jan

Jan
a

Lovro

Ziga

Iz naše občine
Dogodki v mesecu sptembru, oktobru in novembru

Utrinek z jesenskega izleta
 Člani Kluba upokojencev v vzgoji in izobraževanju občin 
Postojna in Pivka so se septembra podali na izlet na Gorenjsko. 
Ogledali so si staro mestno jedro Kranja, bogato naravno in 
kulturno dediščino Brda, dolino Drage in grad Kamen. Ustavili 
so se v Radovljici, si ogledali historično mesto in obiskali mu-
zej, kjer so si ogledali postopek izdelave izdelkov ljudske ume-
tnosti iz testa. Tako poletni izlet v Prekmurje kot tudi jesenski 
sta minila v prijetnem razpoloženju. Člani se v imenu kluba 
zahvaljujejo Občini Postojna in Občini Pivka, saj sta bila izleta 
sofinancirana s sredstvi, ki so jih pridobili na razpisu.

Vrtec Postojna s podpisom
Ekolistine v skrbi za naravo
 V sredo, 28. septembra 2011, je bilo Kulturnem domu Postoj-
na zelo živahno. Dvorano so namreč napolnili vrtčevski otroci, 
ki so se predstavili v slikovitem kulturnem programu na lepo in 
domiselno okrašenem odru z darovi narave in zdravimi pridelki. 
Prireditev je bila namenjena podpisu Ekolistine v okviru vseslo-
venskega projekta Eko šola kot način življenja. Listino so podpi-
sali: župan Občine Postojna Jernej Verbič, v.d. ravnateljice Vrtca 
Postojna Ksenija Korče ter koordinatorici projekta Elizabeta 
Zgonc in Nada Trošt, pomočnica ravnateljice. S podpisom so se 
tako zavezali postati eko vrtec. Ksenija Korče je ob tem pouda-
rila: »Z majhnimi koraki smo sledili velikim ciljem. Skrbeli smo 
za naravo, jo negovali, varčevali z energijo, vodo, pridno ločevali 
odpadke. Vsak dan smo se naučili kaj novega. Gradimo vrednote 
za odgovoren način bivanja na našem planetu, vedno smo bili in 
smo vzgled drugim. Vesela sem, da smo danes podpisali tako po-
memben dokument, s katerim se obvezujemo, da bomo skrbeli 
za našo naravo in drug drugega.«

V Postojni so ustanovili Krasoslovno akademijo
 Prve dni v oktobru 2011 so na Inštitutu za raziskovanje Kra-
sa ZRC SAZU v Postojni na 1. mednarodnem sestanku pred-
stavili Krasoslovno akademijo, ki so jo ustanovili v deželi ma-
tičnega Krasa. Akademija naj bila svetovna krovna organizacija 
krasoslovcev s sedežem v Postojni, ki bi s svojim znanjem še po-
membneje vplivala na ohranitev kraške pokrajine po vsem svetu. 
Inštitut je eno izmed najbolj pomembnih mednarodnih razi-
skovalnih in študijskih krasoslovnih središč, saj slovensko kra-
soslovje velja za enega vodilnih v svetu, kar zadeva raziskovanje 
in proučevanje krasa nasploh. Že vrsto let si, med drugim tudi 
z vsakoletnimi mednarodnimi šolami krasoslovja, uspešno pri-
zadeva povezati krasoslovce z vseh celin sveta. Na prvi sestanek 
so povabili kolege iz ustanov, ki se posvečajo skoraj izključno 
raziskovanju krasa na različnih krasoslovnih ustanovah, iz kar 
osemnajstih držav. Predstojnik inštituta dr. Tadej Slabe je ob 
tem poudaril, da si z dobrim medsebojnim sodelovanjem kra-
soslovcev pri organizaciji raziskovalnega dela raziskovanje kra-
sa doma in po svetu prizadevajo dvigniti na višjo raven in da je 
morda tudi že čas, da se ustanovi samostojna veda krasoslovja.
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Slavnostna 60. obletnica
Društva upokojencev Postojna
 V nedeljo, 9. oktobra 2011, je bila v Kulturnem domu Postoj-
na slavnostna akademija ob 60-letnici delovanja Društva upoko-
jencev Postojna. Prireditev se je odvijala v znamenju slavnostnih 
govorov z osvetlitvijo zgodovine društva in bogatim kulturnim 
programom domačih nastopajočih. V sklepnem delu so najzaslu-
žnejšim članicam in članom podelili pisne zahvale, male in velike 
plakete ter častno članstvo. Ob tem jubileju je društvo izdalo tudi 
zbornik Kronika DU Postojna 1951–2011. Uvodoma sta zbrane 
najprej s pozdravno dobrodošlico nagovorila župan Občine Po-
stojna Jernej Verbič in predsednik DU Postojna Franc Koščak, ki 
sta poudarila pomen društva v preteklosti in sedanjosti. 
 Slavnostni govornik je bil Mirko Miklavčič, podpredsednik 
Zveze društev upokojencev Slovenije, v nadaljevanju pa se je z 
nagovorom odzval tudi predsednik Zveze društev upokojen-
cev za južno Primorsko Marjan Pavlič. Prireditev je dosegla 
vrhunec s slavnostnim razvitjem novega prapora (že tretjega v 
zgodovini), kamor so pripeli tudi imena podpornikov oziroma 
donatorjev. Spomnili so se tudi vseh svojih pokojnih zaslužnih 
članov, ki so s svojim prizadevnim delom ustvarjali pomembne 
temelje in razvoj. Šest desetletij zgodovine društva odkriva izje-
mno bogato in razgibano delovanje na najrazličnejših področjih 
– od kulture in športa, gospodarskih, socialnih in stanovanjskih 
zadev, pa vse do organiziranega izletništva in drugih zabavno-
rekreativnih vsebin. Najvišje priznanje in naziv častni član so za 
svoje dolgoletno ustvarjalno in aktivno delovanje prejeli: Anica 
Cucek, Milka Lavrič, Matevž Ris ter posthumno Alojz Kos.

Zaključek akcije Občina Postojna v cvetju 2011
 V četrtek, 13. oktobra 2011, se je v Kulturnem domu Postoj-
na odvijala prireditev ob zaključku zdaj že tradicionalne akcije 
Občina Postojna v cvetju 2011. Že sedmo leto zapored so tudi 
tokrat razglasili nagrajence tekmovanja, ki so se potegovali v šti-
rih kategorijah, in sicer za najlepše urejen balkon, vrt, kmečki 
vrt in okolico poslovnega prostora. Novost letošnje akcije je bila 
kategorija kmečki vrt, ki se je izkazala kot dobrodošla noviteta. 
Nagrade sta podelila župan Občine Postojna Jernej Verbič in 
predsednica komisije Anita Kranjc, ki je podala tudi strokovne 
obrazložitve. V kategoriji za najlepše urejen balkon je bila prvo-
nagrajenka Jasna Urbiha iz Žej, sledili sta nagradi Nadi Posega 
iz Landola in Almiri Urbiha (prav tako iz Žej). Za najlepši vrt 
je prvo nagrado prejela Katarina Požar iz Belskega, sledili sta 
nagradi Zvonki in Albinu Kaluži iz Prestranka ter Anici Vilhar 
iz Velikega Otoka. Prvo nagrado za najlepše urejen kmečki vrt 
si je prislužila Nadja Možina iz Prestranka, sledili sta nagradi 
Damjani Žnidaršič iz Planine ter Cirili in Dušanu Krapežu iz 
Žej. Za najlepše urejeno okolico poslovnega prostora sta bila iz-
brana Suzana Vidmar s.p. in Frizerski studio Sonce iz Stare vasi, 
sledili sta nagradi Vladimiri Kapelj iz Prestranka ter podjetju 
Česnik d.o.o. iz Postojne. Biserka Vilhar iz Velikega Otoka pa 
je na koncu prejela še posebno nagrado za vzdrževanje in uredi-
tev avtobusnega postajališča v Velikem Otoku. Poleg nagradnih 
bonov in praktičnih nagrad donatorjev so vsi nagrajenci prejeli 
tudi monografijo Postojna – upravno in gospodarsko središče. 
Večer sta s svojim nastopom slikovito obogatila Baletno društvo 
Postojna in Harmonikarski orkester Vilija Marinška.

Podarim – dobim sejmišče v Postojni
V torek, 8. novembra 2011, se je v prostorih Gospodarske zbor-
nice Slovenija – Območne zbornice Postojna odvijalo zanimivo 
srečanje med nevladnimi organizacijami in predstavniki gospo-
darstva, ki so ga organizatorji poimenovali “Podarim – dobim 
sejmišče”. Na začetku srečanja so bile partnerjem, ki so na način 
izmenjave storitev in materialnih dobrin že sodelovali, pode-
ljene simbolične plakete. Zbrane so prijazno sprejeli v imenu 
GZS OE Postojna direktor mag. Boštjan Požar, Tatjana Hva-
la, koordinatorka projektov Boreo, in Jože Gornik, predstavnik 
CNVOS. Sejmišče je potekalo v obliki neformalnega druženja 
predstavnikov lokalnega gospodarstva in nevladnih organizacij, 
kjer so udeleženci pod vodstvom moderatorja Jožeta Gornika 
predstavili različne posamezne potrebe in ponudbe. Na osnovi 
predstavitev so zainteresirani udeleženci vzpostavili prve stike 
in dogovore za medsebojno sodelovanje. Živahna komunikacija 
je že obrodila konkretne predloge in stike medsebojnih izme-
njav – konkretne ideje so predlagala tudi naša društva mladih, 
kjer ni manjkalo tudi ponudb s strani prostovoljstva.
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Blagoslov oltarja v mrliški
vežici in obnovitvena dela
na pokopališču pri Fari
 Ob Dnevu spomina na mrtve, 1. 
novembra 2011, je po končani maši na 
pokopališču pri Fari hrenoviški župnik 
Marijan Križaj blagoslovil novo posta-
vljeni oltar in novo tlakovane pokopa-
liške poti. Dela je izvedla KS Hreno-
vice ob delni pomoči KS Hrašče in KS 
Hruševje. Lepo obnovljena vrata z novo 
izdelano ključavnico pa so zasluga pro-
stovoljnega dela domačina.

Urejena parkirišča na Kolodvorski
cesti in Železniški postaji Postojna
 Občina Postojna je v jesenskih mesecih na Kolodvorski 
cesti v Postojni uredila vzdolžno parkiranje ob kostanjevem 
drevoredu. Parkiranje ob Železniški postaji Postojna je bilo že 
nekaj časa pereče, saj problemi nastanejo predvsem pozimi, ko 
zaradi parkiranih avtomobilov praktično čez dan ni mogoče 
izvajati zimske službe. Občina Postojna je v soglasju s Slo-
venskimi železnicami legalizirala parkiranje pod kostanjevim 
drevoredom in tako občanom omogočila novih 30 parkirnih 
mest. Občanom ne bo potrebno več parkirati na zelenicah in 
pred skladiščnimi objekti železnice, kjer so parkirani avtomo-
bili motili druge voznike in tamkajšnje zaposlene. Občina je 
pristopila tudi k dogovorom s Slovenskimi železnicami, da bi 
uredili prečna parkirišča pred železniško postajo, s čimer bi 
zagotovili še dodatnih 30 parkirnih mest in tako dolgoročno 
omogočili urejeno parkiranje uporabnikom železnice.

Ob Svetovnem dnevu
spomina na žrtve prometnih nesreč
 V soboto, 19. novembra 2011, smo se poklonili tudi v Ob-
čini Postojna in se v tej akciji že petič pridružili drugim slo-
venskim občinam. Na lokalnem nivoju so preventivno akcijo 
uspešno izvedli člani organizacijskega odbora s predstavni-
ki Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prometu Občine 
Postojna in Združenja šoferjev in avtomehanikov Postojna. 
V ta namen so omogočili prižiganje svečke na treh lokacijah 
območja Občine Postojna, in sicer: v Postojni (pred Hotelom 
Kras), v Hruševju (pred tamkajšnjo osnovno šolo) in na Pre-
stranku (pred spodnjo avtobusno postajo, v neposredni bližini 
gostilne »Na mostu«). S prižigom svečk, zlasti pa z deljenjem 
preventivnega materiala (zgibank), so poskušali opomniti vo-
znike in udeležence v cestnem prometu, kako nevarna lahko 
postane vožnja, če se ne držimo prometnih predpisov ter z 
njimi povezanih posledic, ki jih nosijo ne samo udeleženci v 
nesrečah, pač pa tudi njihovi svojci, prijatelji, znanci. Zato se 
poskušamo (z omenjeno akcijo) vsaj enkrat letno spomniti na 
žrtve ter stopiti v bran njihovim svojcem, prijateljem, kole-
gom … Da pa je bila akcija uspešnejša, so organizatorji ome-
njeni dogodek izkoristili še za deljenje odsevnega materiala 
(kresnic in odsevnih trakov). Z njimi so želeli opozoriti pešce 
in voznike, kako pomembno je biti viden, zlasti v jesenskem 
in zimskem času, ko so dnevi kratki in temačni. Z omenjeno 
akcijo pa so pripeljali h koncu še projekt Bodi viden – bodi 
previden, ki je potekala oktobra in novembra.
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Vseslovensko srečanje
Društva psoriatikov Slovenije
 V soboto, 26. novembra 2011, je bilo v Jamskem dvorcu pri 
Postojnski jami prednovoletno vseslovensko srečanje Društva 
psoriatikov Slovenije. Udeležilo se ga je veliko število članic in 
članov iz vseh krajev in podružnic Slovenije. Prireditev je or-
ganizirala notranjska podružnica s sedežem v Postojni, v ime-
nu katere je zbranim udeležencem in gostom najprej zaželela 
pozdravno dobrodošlico predsednica Marta Nardin. Prireditve 
se je v imenu Občine Postojna, glavne pokroviteljice prireditve, 
udeležil tudi župan Jernej Verbič, ki je po nagovoru zbranim 
gostom izročil protokolarna knjižna darila: osrednjemu govor-
niku, podpredsedniku društva Stanku Preglju, predsednici dru-
štva Dragici Dremelj, strokovnemu sodelavcu Francu Jamniku 
in Marti Nardin. Uradni del prireditve je z voščilom zaključila 
predsednica Dragica Dremelj. Luskavica ali psoriaza je kronič-
na avtoimuna vnetna bolezen, ki v zahodni družbi v povprečju 
prizadene med 1–5 % prebivalcev. V Slovenji naj bi bilo s to 
boleznijo prizadetih okoli 35.000 oseb.

Dobrodošla obnovitev kala v Hruševju
 V Hruševju se ob robu gozda na poti proti Sajevčam naha-
ja kal, ki je bil včasih namenjen napajanju živine ter prijetnemu 
druženju ob vodnjaku in kapelici. Agrarna skupnost je skupaj 
s Krajevno skupnostjo Hruševje predlagala njegovo ureditev 
ter oživitev in uspešno pripravila ter prijavila projekt na razpis 
LAS Društva za razvoj podeželja med Snežnikom in Nanosom. 
Občina Postojna je pristopila k projektu in pomagala pri njego-
vi ureditvi in obnovi ter sofinancirala njegovo obnovo skupaj z 
Evropskim kmetijskim skladom za razvoj podeželja. V jesenskih 
mesecih so obnovili brežino kala, na novo so postavili vodnjak, 
namestili klop ob kapeli ter lepo leseno ograjo. K čiščenju kala 
so pripomogli tudi gasilci iz Hruševja. Kal bo poleg prostora za 
druženje dobil tudi vlogo učilnice v naravi, kjer se bodo otroci 
lahko učili o rastlinskem in živalskem svetu kalov in mokrišč.

Slavnostni prižig novoletne
okrasitve na trgu pred Hotelom Kras
 V ponedeljek, 5. decembra 2011, je na predvečer Miklavža 
naše mestno središče zasijalo v svetlobi stoterih luči in dobilo 
svojo praznično podobo. Postojnskemu županu Jerneju Verbiču 
so pod veliko jelko pri odštevanju do čarobnega trenutka poma-
gali obiskovalci. Dogodek je spremljala pesem MePZ Studeno. 
Za lepe okraske na jelki so poskrbeli otroci postojnskega vrtca 
z vzgojiteljicami. Tradicionalni prižig luči novoletne okrasitve 
je privabil mnoge krajane, predvsem otroke, ki so pričakali sv. 
Miklavža, ki jih je tudi kratko nagovoril. Pred tem je obiskal 
cerkev sv. Štefana, kjer so se ga razveselili mnogi otroci.

Postojni priznanje za 3. mesto
na tekmovanju Moja dežela – lepa in gostoljubna
 V četrtek, 8. decembra 2011, je bila v hotelu Bernardin v Portorožu v sklopu 
prireditev »Dnevi slovenskega turizma« podelitev priznanj za najlepše urejena 
mesta Slovenije. 20. jubilejno tekmovanje Moja dežela – lepa in gostoljubna je 
sicer vsakoletni projekt v organizaciji Turistične zveze Slovenije. V kategoriji sre-
dnjih mest je bilo Postojni podeljeno priznanje za 3. mesto. Prvo mesto si je pri-
služil Slovenj Gradec, drugo pa Škofja Loka. Slavnostne podelitve se je udeležil 
župan Občine Postojna Jernej Verbič, ki ni skrival zadovoljstva, saj se je Postojna 
že nekajkrat uvrstila med nagrajena mesta. Priznanja sta podelila predsednik Tu-
ristične zveze Slovenije Peter Misja in direktor Direktorata za turizem pri Mini-
strstvu za gospodarstvo RS mag. Marjan Hribar.
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poldrugo leto pod taktirko Marjana Batagelja

»Postojnski jami bomo vrnili nekdanjo slavo in delali bomo zgolj tisto, kar je dobro za jamo!« S to 
odločnostjo in voljo se je sredi poletja 2010 Marjan Batagelj podal novemu življenjskemu izzivu 
naproti in že prve poteze so pokazale, da so mu pomembne tri stvari: vlaganje v razvoj, vlaganje v 
marketing in odnos z ljudmi – tako zaposlenimi kot z gosti.

V Postojnski jami je bila v tem obdobju dokončana edin-
stvena investicija: prva podzemna biološka čistilna napra-

va na svetu, pri kateri so morali konstruktorji razviti številne 
inovativne rešitve. Hkrati je bil prenovljen razstavno-prodajni 
objekt v Koncertni dvorani, v katerem se oživlja posebna po-
nudba – edini podzemni poštni urad na svetu. V jami potekajo 
poskusni projekti nove razsvetljave, uvaja se tudi avdio vodenje v 
14 jezikih, ki pomeni sodobno nadgradnjo turističnega vodenja. 
Z novim mostom preko Pivke se je prenova začela tudi izven 
podzemlja. Prenavljanje pritličja hotela Jama napoveduje nekaj-
letno investicijo, ki se bo odvijala po fazah in vključuje tudi stav-
bo nekdanjega bazena, kjer bo že naslednje leto urejena zbirka 
Homogea s prikazom razvoja življenja na zemlji v milijardi let. 
Že od pomladi je v dvorani Proteusove jame na ogled razsta-
va zbirke 7000 metuljev, v naslednjem poletju pa bo ponudbo 
parka zaokrožilo še etnološko središče Modrijanov mlin. Poleti 
odprta prenovljena Restavracija Proteus v središču Postojne bo 
kmalu ponujala tudi apartmajske nočitvene kapacitete. 

Napredujoča tehnologija je pospešila vlaganje v razvoj in ideja 
o enotni vstopnici je prerasla državne meje, tako da bo na po-
budo Postojnske jame v inovativni sistem tiketinga povezova-
la nekaj največjih evropskih znamenitosti: poleg Postojnske 
jame in Predjamskega gradu še dunajski dvorec Schönbrunn, 
Narodni park Plitvička jezera, Doževo palačo v Benetkah 
in eno od znamenitosti v Budimpešti. Ker pa je za uspešno 
poslovanje pomembna tudi razpoznavnost, je podjetje aprila 
letos dobilo novo/staro ime Postojnska jama (prej Turizem 
Kras), z njim pa tudi novo celostno grafično podobo, ki se 
izkazuje v tržnem komuniciranju, intenzivnem sodelovanju s 
STO-jem, preko številnih oznak in tiskovin, prenove spletne-
ga mesta in izgradnje lastne blagovne znamke za izdelke, ki se 
prodajajo na prodajnih mestih Postojnske jame. 

Ob vsem tem ima Marjan Batagelj vedno posluh za sodelovanje 
z zaposlenimi skozi formalna in neformalna srečanja ter aktivno-

sti. Pozitiven odnos do dela zaposlenih se kaže tudi v odločitvi, 
da je tudi letos kljub hudi splošni gospodarski krizi izplačana bo-
žičnica. Ker pa so pomembne tudi povratne informacije, se vsako 
leto izvaja raziskava mikroklime in zadovoljstva zaposlenih, kjer 
podjetje dosega zelo ugodne rezultate. Enako kot za zaposlene 
ima Marjan Batagelj posluh za različna človekoljubna društva 
in skupine, ki pomagajo soljudem (posebno otrokom), in veliko 
je bilo skupin, ki so si ogledale Postojnsko jamo prav zaradi čuta 
odgovornosti do soljudi v stiski, kar je vedno poželo veliko hva-
ležnost in obojestransko naklonjenost. 

Rezultati, ki jih družba dosega v letu 2011, so zavidljivi. Skupni 
promet je večji za 20 %, stopnja zaposlenosti za 5 %, obisk Postojn-
ske jame za 6,3 %, obisk drugih jam za približno 20 %, Predjam-
skega gradu za 5 %. Gostinstvo je ustvarilo 24 % več prihodkov, 
trgovina pa 34 %. Vse to je bilo v tako kratkem času doseženo 
predvsem z natančnim planiranjem in vzpostavljanjem sodobne 
organizacijske sheme poslovanja. Na prvo mestu pa se nedvomno 
vedno in povsod postavlja odnos do gosta in njegovo zadovoljstvo. 

Da je delo Marjana Batagelja opaženo, potrjujejo priznanja in 
nagrade, ki jih je prejel v zadnjem letu: Podjetnik leta po izboru 
poslušalcev Radia 94, Turistička prizma po izboru novinarjev 
nekdanjih jugoslovanskih republik, Podjetniški vzor na pobudo 
Obrtno-podjetniške zbornice Slovenije ter Kristalni Triglav za 
osebnost leta v turizmu, ki ga je prejel na zaključni prireditvi 
Dnevov slovenskega turizma v Portorožu po izboru združenja 
turističnih novinarjev Slovenije FIJET, kakor tudi vsa vabila 
na številne okrogle mize, razprave in predavanja strokovnih in 
izobraževalnih inštitucij. Marjan Batagelj je nominiran tudi za 
Delovo osebnost leta 2011. Pa vendar je njegovo mnenje o na-
gradah jasno: nagrajujejo se posamezniki v dobrih podjetjih z 
dobrimi delavci in Postojnska jama to je.

»Vsi dobički so zaman, če doživetje Postojnske jame ne pusti v 
gostu neizbrisnega spomina, ki ga prenaša v svet kot slovensko 
identiteto turizma,« so besede, ki kažejo jasno poslovno usmeri-
tev. To slavo je Postojnska jama že imela, zato je pot toliko bolj 
jasna in nedvoumna. Izjemna zgodovina, ki se je v njej pisala, jo 
uvršča tudi med pomembno narodno kulturno dediščino, zato bi 
v zavest Slovencev radi priklicali zavedanje in ponos, da imamo 
prav mi nekaj tako edinstvenega, kar je opazil že pionir svetovne-
ga turizma Thomas Cook, ki je ogled Postojnske jame leta 1868 
vključil v prvo organizirano potovanje svoje agencije v tujino.

Postojnska jama d.d.
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Kolaž od septembra do decembra

Potpuri operetnih
melodij je požel velike aplavze
 V nedeljo, 25. septembra 2011, je dvorana Jamskega dvorca pri 
Postojnski jami zaživela v duhu imenitne kavarne iz začetka 20. 
stoletja. V enkratni glasbeno igrani predstavi se je skozi najlepše 
operetne melodije razkrivala zgodovina slovite Postojnske jame in 
Predjamskega Erazma. Pevsko-gledališko predstavo Potpuri ope-
retnih melodij so pripravili pevci Glasbene šole Vinka Vodopivca 
Ajdovščina iz razreda prof. Jerice Rudolf. Predstava je imenitno 
zaključila 13. mednarodni glasbeni festival mladih 2011 v organi-
zaciji Turističnega društva Postojna. V slikovitem Potpuriju so se 
prepletale arije, dueti, ansambli in zbori iz operet, ki jih med seboj 
povezuje pripoved kronista Leopolda. Ta nam pripoveduje o zgo-
dovini Postojne, odkritju jame in nas vodi skozi številne zanimive 
dogodke iz zgodovine Postojne in njene okolice.

Koncert solistov opere SNG Ljubljana
 Ena večjih in odmevnejših glasbenih prireditev te jeseni je 
bil gotovo koncert solistov opere SNG Ljubljana v Kulturnem 
domu Postojna. Nastopila so znana imena iz sveta operne glasbe: 
sopranistke Milena Morača, Vlatka Oršanić, Dunja Spruk, bari-
tonisti Ivan Andres Arnšek, Zdravko Perger, Slavko Savinšek in 
Robert Vrčon, pri klavirju jih je spremljala Elena Boljubaš. Kon-
certa se je udeležil tudi direktor ljubljanske opere Mitja Bervar, 
ki budno spremlja umetniške dosežke svojih pevskih kolegov. 
 Žlahten glasbeni dogodek je popolnoma navdušil publiko, ki 
je vsakega solista po nastopu nagradila z dodatnim aplavzom. 
Popolnoma zasluženo, saj so zahteven in izbran program oper-
nih arij in duetov izvedli zelo prepričljivo. Njihovi glasovi so ble-
steli v vseh pevskih legah. Koncert je bil namenjen tudi kot znak 
prijateljstva dveh kulturnih centrov – Postojne in Hrvatinov. 
Hrvatinom namreč predseduje naš postojnski rojak Andrej Vil-
har, sin pokojnega Lea Vilharja, slikarja, kulturnika, ustanovitelja 
muzeja v Postojni in svetovljana. Občina Postojna je kot organi-
zator želela ponuditi publiki nekaj, kar ne slišimo prav pogosto.

V Galeriji Na vogalu razstavlja Tanja Milharčič
 V torek, 25. oktobra 2011, so v Galeriji Na vogalu v Postojni odprli razstavo doma-
če akademske slikarke Tanje Milharčič z naslovom Moji gozdovi. Navkljub mladosti 
ima mlada slikarka za seboj že bogato ustvarjalno pot. To je sicer njena tretja samo-
stojna razstava, ki je pred tem že uspešno gostovala v Novi Gorici. Razstava, ki bo na 
ogled do 15. 1. 2012, prinaša vpogled tako v grafično kot slikarsko delo.
 Odprtje so popestrili mladi glasbeniki: kitarista Glasbene šole Postojna Filip Milharčič 
Tornič in Sabina Brus ter zasedba Last minute. Živa Muhič je prebrala eno izmed avtorskih 
Tanjinih zgodb, ki so (med drugim) spremljale njeno diplomsko delo. V imenu Občine 
Postojna so umetnici v zahvalo izročili monografijo Postojne. Mlada slikarka je svoje delo 
predstavila na številnih skupinskih razstavah doma in na tujem, sodelovala je pri mnogih 
likovnih projektih. Leta 2002 je razstavljala v MCP Postojna z razstavo Japonski cvetovi, ki 
so bili ročno izdelani. Leta 2009 je bila soavtorica Pojmovnika slovenske umetnosti po letu 
1945, asistentka maske za film Srebrna koža, režiserja Miha Knifica, in mentorica slikarske-
ga tečaja Dotiki likovnosti v Vipavi. Tanja dela in živi na Dilcah pri Postojni.
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Z mednarodnim zlatom
nagrajeni Mešani pevski zbor Postojna
 Mešani pevski zbor Postojna z zborovodjem Mirkom 
Ferlanom je med 27. in 30. oktobrom 2011 sodeloval na 25. 
mednarodnem zborovskem tekmovanju Praga Cantat 2011. Iz 
češkega glavnega mesta se je vrnil z dvema zlatima priznanje-
ma, prvo nagrado kategorije ter posebno nagrado za najboljšo 
izvedbo obvezne skladbe. Zbor se je uvrstil tudi na zaključno 
tekmovanje za Grand Prix. Na zaključni prireditvi je zbor 
prejel še posebno priznanje in pokal za najboljšo izvedbo ob-
vezne skladbe, zborovodja Mirko Ferlan, o katerem je direktor 
tekmovanja prof. Košler izjavil, da nosi glasbo v srcu, pa je bil 
izbran za dirigiranje združenim mešanim zborom, ki so pod 
njegovim vodenjem izvedli Napadly písně. MePZ Postojna 
se je s svojega štirinajstega mednarodnega tekmovanja vrnil z 
izjemnimi dosežki, največjimi v zadnjih petih letih. Udeležbo 
zbora na tekmovanju sta finančno podprli Občina Postojna in 
Javni sklad RS za kulturne dejavnosti.

Muzejska zbirka je bogatejša
za srebrni kelih in Novice iz leta 1854
 Konec oktobra je bila v županovem uradu Občine Postojna 
slavnostna predaja donacije, ki jo je podaril zbiratelj starih ume-
tnin in glasbil gospod Čuk iz Senožeč. Dragocen srebrni kelih iz 
leta 1854 z Novicami je Tina Bazjako, predstojnica OE Ljudska 
univerza Postojna in predstavnica Zavoda Znanje Postojna, preje-
la in nato predala Antonu Veluščku, strokovnemu vodji Notranj-
skega muzeja Postojna. Umetniško graviran kelih ima simbolični 
pomen, saj nosi graviran napis z letnico in posvetilom oziroma 
dogodkom, ki je bil opisan istega leta v Novicah na 332. strani. 
Nemški napis v prevodu se glasi: »Hvaležne matere iz Postojne – 
Prečastitemu ravnatelju Antonu Potočniku za njegovo neutrudno 
prizadevanje in ljubezen do otrok – 1854. Takratni urednik Novic 
– knjige kmetijskih, obrtnijskih in narodskih reči je bil dr. Janez 
Bleiweis. Obenem je bila Zavodu Znanje Postojna podarjena ce-
lotna dokumentacija knjige Postojna – upravno in gospodarsko 
središče. Vsi podarjeni eksponati bodo razstavljeni v Notranjskem 
muzeju Postojna in so postali last Zavoda Znanje Postojna.

Razstava in film v Notranjskem muzeju Postojna
 V sredo, 26. oktobra 2011, so v pritličju Notranjskega muzeja 
Postojna odprli občasno razstavo »Tu sem doma«, ki so jo pred-
stavili dijaki 3. letnika postojnske gimnazije pod mentorstvom 
prof. Ane Tomazin. Dijaki, ki sicer obiskujejo izbirni predmet 
Okolje in trajnostni razvoj, so zbirali dokumentacijo s področja 
naravne in kulturne dediščine na teme: stari vodnjaki, »štirne«, 
dimniki, lesena vrata in portali ter sadovnjaki. V svojem razisko-
valnem delu so zajeli predvsem vsak svoje domače kraje in vasi. V 
vaseh so odkrivali številne kamnoseške in druge zanimive detajle, 
ki jih bolj ali manj najeda zob časa, a vendar zgovorno izpričujejo 
zgodovino naših prednikov in nasploh dediščino. Sporočilno in 
slikovno bogata razstava je bila tudi poučna, saj je gledalce se-
znanjala s tem, kako pomembno je zavedanje, ohranjevanje in 
varovanje naše dediščine tudi za mlade generacije. 
 17. novembra 2011 pa je bila v Notranjskem muzeju Po-
stojna predstavitev dokumentarnega filma Vodnar, ki odkriva 
portret jamskega potapljača in snemalca Marka Krašovca iz 
Planine. Film je nastal v produkciji TV Slovenija, Kulturni in 
umetniški program, Dokumentarni program, v režiji in po sce-
nariju Marjana Frankoviča, s snemalci Robertom Dopliharjem, 
Radom Likonom in (podvodnim snemalcem) Markom Kra-
šovcem, glasbo je napisal Lado Jakša. Pred projekcijo je zbrane 
v imenu Zavoda Znanje Postojna in Notranjskega muzeja Po-
stojna pozdravil strokovni vodja Anton Velušček, dogodku se je 
z nagovorom pridružil župan Občine Postojna Jernej Verbič in 
ga zaključil urednik Dokumentarnega programa Peter Povh.

2. abonmajska predstava
je nasmejala in zabavala občinstvo
 V četrtek, 24. novembra 2011, se je kar dve polni uri na 
odrskih deskah Kulturnega doma Postojna odvijala 2. abo-
nmajska predstava Občine Postojna. Komedijo To imamo 
v družini je uprizoril Teater šentviški. Dokaj zahtevna ko-
medija angleškega izvora je zaživela z dvanajstimi igralci 
v duhovitih zapletih in razpletih v bolnišnici sv. Andreja v 
Angliji. Glavni krivec za to je bil dr. Mortimor, ki je hotel na 
vsak način zatajiti in prikriti očetovstvo. Laž na laž, vendar 
konec dober in vse dobro – in to ravno ob božičnem času!
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Naši Torbarji – S plesom in pesmijo
 Postojnska Folklorna skupina Torbarji je 19. novembra 2011 
v Kulturnem domu Postojna priredila slikovit plesno-pevski 
dogodek z naslovom S plesom in pesmijo. V goste so povabi-
li številne zanimive gostujoče skupine iz različnih slovenskih 
pokrajin. Nastopile so: Tržaška folklorna skupina Stu ledi iz 
Trsta, Folklorna skupina Luka Kramolc iz Šentanela, Folklor-
na skupina DKD Svoboda iz Senovega, Tamburaška skupina 
Vremščica iz Košane, Bistrške škuorke iz Ilirske Bistrice in KD 
Otroci z Majlonta iz Postojne. Veliko število obiskovalcev je z 
veseljem prisluhnilo izboru starih in značilnih ljudskih plesov 
in pesmi iz bogate ljudske zakladnice, ki se ravno po zaslu-
gi tovrstnih skupin ohranja tudi danes. Živopisnost bogatega 
folklornega izročila je v starih pesmih, plesih in kostumih po-
novno navdušila. Naši Torbarji pa se niso izkazali le z odličnim 
nastopom, temveč tudi kot gostitelji in organizatorji doživete 
prireditve, ki se je je z veseljem udeležil in nastopajočim čestital 
tudi podžupan Občine Postojna Zvonko Černač.

Razstava Milice Rep in
Alle Vlasove v Hotelu Sport
 V soboto, 3. decembra 2011, je bil »ta veseli dan kulture« v 
Postojni (dan, ko se po vse Sloveniji spominjamo Prešernovega 
rojstnega dne) v restavraciji Hotela Sport namenjen odprtju raz-
stave dveh domačih ustvarjalk. Svoja dela sta predstavili ljubitelj-
ska slikarka Milica Rep iz Pivke in kreatorka lutk Alla Vlasova iz 
Slavine. Dogodek odprtja je z ubrano pesmijo popestrila pevska 
skupina Studenec iz Pivke pod vodstvom Irene Rep. Sicer pa je 
bila to prva samostojna razstava Milice Rep. Slikanju se je pogu-
mno posvetila po upokojitvi, predvsem v zadnjem desetletju je tudi 
skupinsko razstavljala v okviru Društva likovnih ustvarjalcev Po-
stojna. S svojo prvo samostojno razstavo pa se ji je pridružila tudi 
Alla Vlasova, ki se je v naše kraje preselila iz Rusije pred petimi 
leti. Njena velika ljubezen so že od nekdaj lutke in najrazličnejše 
domiselne kreacije, v katere jih oblači. Z veliko ročne spretnosti in 
znanja je svojim lutkam oblikovala številne pisane obleke, od pra-
vljičnih do sodobno modnih. Je tudi ljubiteljica in zbiralka starih 
predmetov. Razstava je bila na ogled do sredine decembra.

3. film o starih Postojnčanih
 21. in 22. novembra 2011 smo si v dvorani Kulturnega doma 
Postojna lahko ogledali 3. film »Stari Postojnčani« v produkciji 
Studia Proteus Postojna in v režiji Karmen Tomšič. Maja 2007 
so se v restavraciji Jadran v Postojni zbrali Emil Kranjc, Janko 
Sever, Tone Dolenc, v vlogi odličnega voditelja pa Karel Borjan-
čič – Dino ter obujali spomine predvsem o športnih dejavnostih 
in najboljših športnikih. Zanimivo pripovedovanje je spremljala 
bogata fotodokumentacija iz različnih družinskih albumov in 
Notranjskega muzeja Postojna. V Postojni v minulih desetletjih 
res ni manjkalo zabave, anekdot, dogodivščin in entuziazma. Sta-
re fotografije pa niso odkrivale le športnikov, temveč tudi pogle-
de na naš nekdanji stadion, mesto, travnike in ceste, kjer so se 
urili in polno doživljali svoje vsakdanje življenje.

Koncertni hommage Alojzu Srebotnjaku
 V Kulturnem domu Postojna je bil 2. decembra 2011 
koncertni večer, posvečen prof. Alojzu Srebotnjaku. Minilo 
je namreč leto dni od njegove smrti in v poklon skladatelju 
so na Občini Postojna svojemu rojaku pripravili koncert, kjer 
so v nizu njegovih poznanih glasbenih del nastopili domači 
glasbeni izvajalci. Uvodni nagovor zbranih misli o skladatelju 
in častnem občanu Postojne je imel župan Občine Postojna 
Jernej Verbič, ki je pokojnikovi soprogi Dubravki Tomšič Sre-
botnjak zatem izročil protokolarno knjižno darilo Postojna 
– gospodarsko in upravno središče. Veličino osebnosti Alojza 
Srebotnjaka pa je v svečanem govoru osvetlil tudi ravnatelj 
SNG Opera in balet Ljubljana Mitja Bervar. 
 Najprej so zazvenele klavirske skladbe, ki so jih zaigra-
li učenci Glasbene šole Postojna Žiga Klun, Tomaž Žele in 
Katarina Černač, sledil je Godalni orkester Glasbene šole Po-
stojna s prepletom slovenskih ljudskih plesov. Koncert se je 
slikovito nadaljeval z zborovskim petjem. Čeravno so bili k 
sodelovanju na spominski koncert povabljeni vsi zbori in pev-
ske skupine iz našega kulturnega prostora, so se odzvali in na-
stopili: Oktet Bori, Lovski oktet Javorniki, Vokalna skupina 
Slavna, Vokalna skupina Goldinar in v sklepnem delu Mešani 
pevski zbor Postojna. Sicer pa pevce MePZ Postojna vežejo 
na mojstra Srebotnjaka posebni spomini. Zbor si šteje v čast, 
da je skladatelj v zadnjem obdobju svojega ustvarjanja pose-
bej zanj napisal dve skladbi. Sledilo je presenečenje večera, ko 
je župan Občine Postojna Jernej Verbič mlademu dirigentu 
Mirku Ferlanu izročil Srebrno priznanje Občine Postojna za 
uspešno in ustvarjalno delo z MePZ Postojna.
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Društvo Nikola Tesla je aktivno v
kulturnih in izobraževalnih vsebinah
15. oktobra in 10. decembra 2011 je bila polna dvorana Kultur-
nega doma Postojna navdušena nad tradicionalnim folklornim 
večerom Pozdrav jeseni in spominskim Večerom Nikole Tesle 
v organizaciji Srbskega prosvetnega društva Nikola Tesla Po-
stojna. V goste so povabili številne pevske in folklorne skupine. 
V bogatem kulturnem programu so nastopali KD Modriča iz 
BIH, KD Juršče z MePZ Žarek, v programu pa so pripravili 
tudi nastop svojih nastopajočih v okviru društva. 
Od 11. oktobra 2011 dalje pa se na OŠ Miroslava Vilharja Po-
stojna enkrat tedensko po dve šolski uri odvija »šola srbskega 
jezika in kulture« za mlajše odrasle učence. Namen šole je po-
učevanje zgodovinskih in kulturnih vsebin za vse tiste mlade, 
ki imajo bodisi srbske korenine, sorodstvene ali druge vezi in 
želje, ki bi jih radi ohranjali tudi v prihodnje. Pobudo za odprtje 
šole je dal Srbski kulturni center Danilo Kiš Ljubljana ob so-
delovanju z Ministrstvom prosvete Republike Srbije in našim 
Ministrstvom za šolstvo RS. Ob posredništvu SPD Nikola Te-
sala Postojna so imeli ob iskanju učilnice oziroma oddelka za 
pouk srečno roko. Obrnili so se na OŠ Miroslava Vilharja ter 
se z ravnateljico Pio de Paulis Debevec dogovorili, da jim šola 
omogoči prostor. Sprejema na šoli so se udeležili: predstavnika 
Srbske pravoslavne cerkve v Sloveniji paroha Tomo Ćirković in 
Jerej Srđan Spasojević, profesorica dr. Biljana Žikić in župan 
Občine Postojna Jernej Verbič.
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Prvih deset let
pevske revije

V začetku novembra je v postojnskem kulturnem domu doma-
ča območna izpostava JSKD že desetič po vrsti organizirala ob-
močno pevsko revijo, na kateri se s svojim pevskim programom 
predstavijo pevci iz obeh občin, postojnske in sosednje pivške.

Na letošnji razpis se je prijavilo 13 pevskih zborov in vokalnih 
skupin, strokovno spremljanje revije pa je v letošnjem letu pre-
vzel glasbeni strokovnjak iz zamejstva, zborovodja in skladatelj 
Walter Lo Nigro, ki bo revijo spremljal tri leta ter z njo tudi ka-
kovostno rast pevcev ter izbiro in izvedbo pevskega programa. 

V soboto in nedeljo je na odru postojnskega kulturnega doma pred 
polno dvorano poslušalcev nastopilo sedem pevskih skupin (Vokal-
na skupina Unica, Dekliška vokalna skupina Ubeljsko, VS Elum, 
VS Slavna, MoVS Zgun, VS Goldinar in VS Studenec Pivka), dva 
okteta (Bori in Javorniki) ter štirje zbori, med njimi CeMePZ Ko-
šana, MePZ Postojna, MoPZ Pivka in DPZ Mavrica.

5. tekmovanje primorskih pevskih 
zborov in malih skupin 

V Postojni je zadnjo soboto v novembru potekalo bienalno re-
gijsko pevsko tekmovanje, ki sta ga že petič pripravili postojnska 
območna izpostava JSKD in Zveza pevskih zborov Primorske 
ob finančni pomoči Občine Postojna. Tekmovanje po besedah 
predsednika Zveze Antona Baloha predstavlja »kulturni vrhu-
nec, glasbeno tenkočutnost in umetniško prihodnost« kakovo-
stnih primorskih zborov in skupin. Na letošnje tekmovanje se 
je sicer prijavilo manj zborov kot prejšnja leta, ko se je število 
gibalo med 20 in 25 zbori in skupinami. Umetniški svet je na 
tekmovanje sprejel 14 zborov in skupin, a so štirje iz različnih 
razlogov sodelovanje v zadnjem hipu odpovedali. Na dveh tek-
movalnih koncertih, ki sta se odvijala v dvorani postojnske glas-

Posebna
kulturna utrinka

Silva Bajc

bene šole, je nastopilo deset zborov in vokalnih skupin, razvese-
ljivo pa je, da sta bila med njimi kar dva iz postojnske in eden iz 
pivške občine, drugi zbori pa so prišli iz Števerjana, Trsta, Trebč, 
Kopra, Vipave, Podnanosa in Mirna. Tekmovanje je v Postojno 
privabilo množico poslušalcev, predvsem iz zamejstva in Vipa-
vske doline, ki so napolnili dvorano glasbene šole, zvečer pa še 
kulturni dom, kjer je potekal koncert nagrajenih zborov, sledila 
pa mu je podelitev priznanj, plaket in nagrad.

Strokovna žirija, ki so jo sestavljali glasbeni strokovnjaki An-
draž Hauptman, Andreja Martinjak in Matej Penko, je podelila 
eno bronasto priznanje – prejel ga je MoPZ Pivka (zb. Marcel 
Štefančič) in štiri srebrna, med katerimi je eno pripadlo tudi 
Vokalni skupini ELUM, ki jo vodi Karolina Repar.

Poleg dveh zlatih priznanj z odliko je žirija podelila tudi tri zlata 
priznanja, eno od teh je prejel MePZ Postojna (zb. Mirko Ferlan).

Zlato, srebrno in bronasto plaketo za prvo, drugo in tretje naj-
višje število točk so dobili: Komorni zbor Ipavska, APZ Uni-
verze na Primorskem ter MePZ Jacobus Gallus iz Trsta.

Komorni zbor Ipavska z zborovodjem Matjažem Ščekom, ki na 
tekmovanju v Postojni redno sodeluje, je ob zlatem priznanju z 
odliko in zlati plaketi prejel še posebna priznanja: za najboljšo 
izvedbo slovenske ljudske pesmi, za najboljšo izvedbo sodobne 
slovenske skladbe ter priznanje Radia Koper, zborovodja Ma-
tjaž Šček pa priznanje za poseben umetniški vtis.

Priznanje za najboljšo izvedbo skladbe, napisano od 20. sto-
letja do danes, si je pripel APZ UP z zborovodkinjo Andrejo 
Hrvatin, asistentko Ambroža Čopija, s katerim skupaj vodita 
zbor študentov primorske univerze, priznanje za najboljši izbor 
programa pa je šel v Trst Marku Sancinu, zborovodji MePZ 
Jacobus Gallus.

Na zaključnem koncertu so ob zborih, prejemnikih plaket, za-
peli tudi pevci in pevke domačega pevskega zbora ter Dekliški 
pevski zbor Krasje iz Trebč pri Trstu.



Postojna 1909 - Naša občina v besedi in sliki / December 2011 • www.postojna.si 23

ZG
OD

ILO
 SE

 JEŠport
Uspehi naših gasilcev

V soboto, 24. septembra 2011, se je v Strmci odvijalo 
člansko in mladinsko gasilsko tekmovanje Gasilska 

zveza Postojna združuje gasilska društva v občinah Postojna 
in Pivka, kjer  je skupaj včlanjenih nekaj več kot 1300 članov 
in mladine. GZ Postojna, v skladu s programom dela, vsa-
ko leto organizira tekmovanje za mladino in člane. Letošnjo 
organizacijo so ob podpori GZ Postojna in PGD Postojna 
prevzeli člani PGD Studeno in tekmovanje, v lepem vremenu, 
pripravili v Strmci. Člani PGD Studeno so se izredno potru-
dili in s podporo Turističnega društva Pudgura in krajanov 
Strmce poskrbeli za odlično vzdušje. Kljub zahtevnim časom, 
ki niso najbolj naklonjeni tovrstnim aktivnostim, je razvese-
ljivo dejstvo, da se je tekmovanja skupaj udeležilo kar 36 ekip, 
sestavljenih iz 9 članov. V dopoldanskem času so se pomerile 
pionirske in mladinske ekipe. Pionirji in pionirke, (v starosti 
od 7 do -11 let), so tekmovali v naslednjih vajah: vaja z ve-
drovko, štafeta na 400 m z ovirami , vaja razvrščanja, mladinci 
v starosti od 12- do16 let pa so tekmovali v: vaji z ovirami , 
štafeti na 400 m z ovirami, vaji razvrščanja. Tekmovanje  si je 
ogledal tudi župan oObčine Postojna Jernej Verbič.

1. oktobra 2011 so se v Kopru zaključili 4. dnevi zaščite in reše-
vanja. V dopoldanskem času so se odvijale različne predstavitve 
sil zaščite, reševanja in pomoči, obiskovalci so si lahko ogledali 
vojaško ladjo Triglav. Na pomožnem stadionu Bonifika je pote-
kalo mednarodno gasilsko tekmovanje, vzporedno z mednaro-
dnim pa  tudi regijsko tekmovanje Obalno-kraške regije. PGD 
Veliko Ubeljsko je na letošnjem občinskem tekmovanju GZ 
Postojna doseglo dobre rezultate, – na regijsko tekmovanje se je 
uvrstilo vseh 5.pet tekmovalnih ekip. Na regijskem tekmovanju 
so nastopile ekipe: Člani A Veliko Ubeljsko –- zasedli so tretje 
mesto in se uvrstili na državno gasilsko tekmovanje, Člani B 
Veliko Ubeljsko –- zasedli so 5. mesto, Članice A Veliko Ubelj-

sko 1 –- zasedle so 5. mesto in Članice A Veliko Ubeljsko 2, ki 
so postale prvakinje Obalno - kraške regije in se bodo udeležile 
državnega gasilskega tekmovanja. Na občinskem tekmovanju 
je nastopila tudi ekipa pionirk, zasedla 2. mesto in se bo udele-
žila regijskega tekmovanja, ki bo 22. oktobra v Sežani. V dru-
štvu so ponosni, da se jim  je letos uspelo zbrati v tako velikem 
številu in predvsem, da so dosegli dobre rezultate.

8. oktobra 2011 je v organizaciji PGD Zagorje poteka-
la zadnja izmed šestih tekem državnega prvenstva v Fire 
combatu. Nastopilo je 43 dvojic iz celotne Slovenije v treh 
kategorijah. V kategoriji do 30 let, sta ponovno suvereno s 
časom 1 minute in 42 sekund zmagala pod združenim ime-
nom Raubarkomanda, Sebastjan Gantar iz Postojne in Miha 
Modic iz Rakeka, in ter s tem osvojila že drugo leto zapored 
osvojila naslov državnih prvakov v gasilski disciplini, ter tre-
tjo zmago zapored v Zagorju ob Savi in si s tem prislužila 
prehodni pokal v trajno last. Andreju se je nastop z Lukom 
in Martino tokrat ponesrečil in so osvojili šele 6. in 2. mesto. 
Slabša nastopa nista odločala o ničemer, saj sta brata Tratnik 
v kategorjikategoriji do 30 let, v državnem prvenstvu osvo-
jila že drugo leto zapored 2. mesto že s sklepnim nastopom 
v Zagorju ob Savi. Andrej je z Martino Modic iz Rakeka, 
že drugič zapored postal aktualni državni prvak v mešani 
kategoriji, ravno tako že eno tekmo pred koncem prvenstva. 
Podeljeni so bil tudi trije pokali za posebne dosežke v sezoni 
2011. Dobil ga je najstarejši tekmovalec, Miha in Sebastjan 
za najhitrejši čas in Andrej za tri zmage v treh kategorijah, 
na eni sami tekmi v Spodnji Polskavi. Dvojica Batista –- 
Žnidaršič iz PGD Hruševje je osvojila 4. mesto, kar pa žal 
pa ni zadostovalo za ponovitev lanskega skupnega 3. mesta 
v DP, in sta po hudem boju zs parom iz Dobraćeve (Gasko 
team) pristala na nehvaležnem 4. mestu.
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Brane Fatur

Nogomet

 Končan je jesenski del prvenstva v nogometni članski ligi 
MNZ Koper, kjer v sezoni 2011/12 nastopa devet ekip, pet pa 
jih nastopa v EPNL, ki jo vodi MNZ Nova Gorica. Pred pričet-
kom tekmovanja, kjer nastopajo klubi iz obalne regije, Krasa in 
Notranjske, je kazalo, da jih bo kar enajst, a sta kasneje udeležbo 
zaradi pomanjkanja kadra in finančnih težav odpovedala NK 
Rakek in Plama Pur Podgrad. Po devetih odigranih krogih je v 
vodstvu Gažon, ki je zbral 21 točk, na 4. mestu je s štirinajstimi 
osvojenimi točkami pristala Postojna (8 4 2 2 – gol razlika 12 
: 6), ki letos poleg svojega imena nosi še naziv sponzorja Mas 
Tech, ki prihaja iz Ankarana. Postojnčani, ki jih letos vodi trener 
Zoran Nunić, so štirikrat zmagali (Portorož Piran, Železničar, 
Košana, Jadran PM HK), dvakrat remizirali (Korte Avtoplus, 
Cerknica) in dvakrat izgubili (Gažon, MND Tabor). Najboljša 
postojnska strelca sta trenutna Haris Hasanbegović (4 gole) in 
Jasmin Halaba (3). Po jesenskem delu v fair playu vodi sose-
dnja Košana 39 točk, Mas Tech Postojna je med deveterico na 
sedmem mestu (66). Z uvrstitvijo v zgornjo polovico lestvice so 
v postojnskem klubu še kar zadovoljni, saj so pred pričetkom 
prevetrili ekipo in zdaj večinoma igrajo mlajši igralci. Veliko po-
lagajo na spomladanski del prvenstva, kjer naj bi skušali iztržiti 
več točk in se povzpeti po lestvici navzgor. Eden najbolj izkuše-
nih igralcev (tudi trener mlajših selekcij) Matjaž Čelhar takole 
ocenjuje jesenski del: »Postojnčani imamo kot eni izmed redkih 
klubov tako na Primorskem kot Goriškem prav vse selekcije, od 
najmlajših, kadetov, mladincev pa do veteranov. Z nogometom 
se tako ukvarja skorajda 130 igralcev v različnih starostnih ka-
tegorijah in jakostnih ligah. Žal imamo za vadbo in tekme le 
eno ustrezno travnato igrišče v Športnem parku Postojna, kar 
nikakor ne zadošča. Z uvrstitvijo in rezultati članske ekipe smo 
še kar zadovoljni in bomo v nadaljevanju marsikateremu favoritu 
predvsem pred svojimi številnimi gledalci prekrižali račune.«  

Košarka

 Postojnski košarkarji v sezoni 2011/12 sila uspešno nastopa-
jo v enotni 2. SKL, ki se je dolga leta imenovala 1. B SKL in 
je po kvalitetnem nivoju na drugem mestu pri nas. Po enajstih 
odigranih krogih so uvrščeni prav na vrhu prvenstvene lestvice, 
kjer jim družbo delajo košarkarji iz Grosuplja. Oboji imajo po 
devet zmag in dva poraza ter 20 točk. Postojna, ki jo vodi trener 
Predrag Milović, je doslej premagala Tinex Medvode, Šenčur, 
Hrastnik, Konjice, Branik, Janče, Radensko in brez borbe Novo 
Gorico, ki je nepričakovano izstopila iz lige. Oba poraza so do-
živeli v gosteh pri novincu Terme Olimia Podčetrtek, ki je v ligo 
vskočil namesto sosedov iz Sežane Kraškega zidarja, in v edi-
nem primorskem obračunu pri Splošni plovbi Portorož, ko so po 
ogorčenem boju klonili 83 : 84. V nadaljevanju prvenstva bo KD 
Postojna doma v 12. krogu igrala prav proti Grosuplju, nato sledi 

gostovanje v Kranju (17. 12. 2011). Nato bo v ligaškem tekmova-
nju krajši novoletni premor, v nadaljevanju se bodo Postojnčani 
v povratni tekmi v gosteh pomerili proti Medvodčanom (14. 1. 
2012). Januarske tekme so še: Terme Olimia (21. 1. 2012 doma), 
Šenčur (28. 1. 2012 v gosteh), Hrastnik (4. 2. 2012 v gosteh).
 Postojnčani pa igrajo v tej sezoni še v enem tekmovanju – po-
kalnem oziroma članskem Pokalu Spar. Tudi tu so zelo uspešni, 
saj so v 2. krogu izločili Krvavec Meteor iz Cerkelj, v 3. krogu 
Plamo Pur (Ilirska Bistrica) ter v 4. krogu Cerknico. Vse ome-
njene ekipe so manj kvalitetne, saj igrajo v tretjih oziroma četrtih 
ligah, prav vse pa so premagali po dvakrat. V 5. krogu so dobili 
za nasprotnika prvoligaško ekipo Maribor Messer in v gosteh 
visoko izgubili 45 : 88. Povratna tekma bo v Postojni 10. januarja 
2012, vendar so varovanci trenerja Predraga Milovića zaradi vi-
sokega poraza brez pravih možnosti za napredovanje med četve-
rico ekip, ki bo nato sodelovala na zaključnem turnirju najboljše 
osmerice klubov v pokalnem tekmovanju. Omenimo naj, da sta 
iz ekipe iz različnih razlogov izpadla dva igralca, ki sta sezono 
pričela, Ljubljančan Matija Debevec, nasledil ga je odlični strelec 
Aleš Primc (prej Radovljica), in kapetan, domačin Dejan Drami-
čanin. Njegovo vlogo je sedaj prevzel Tilen Zalar.
 Osnovni cilj sezone za KD Postojno še naprej ostaja naslov 
prvaka lige in s tem uvrstitev v našo najbolj kakovostno košar-
karsko ligo v Sloveniji. Naloga ne bo lahka, saj so se nekatere 
ekipe močno okrepile, zato bo boj za najboljšega sila negotov in 
odvisen od več dejavnikov, tudi finančnih. 

Balinanje

 Mnogi postojnski športni delavci in trenerji uspešno delujejo 
tudi izven svoje občine, a se o njih redkokdaj piše in ve bore malo. 
Naj omenim samo nekaj imen: Andrej Žakelj, Aleš Lenassi, Bojan 
Jovič, Milenko Kovačević (vsi košarka), Drago Kondič (nogomet) 
… Med njimi pa je tudi balinarski delavec Pavle Švara. Vsi ga že 
dolga leta poznajo predvsem kot balinarja in trenerja v domačem 
klubu BK Postojna (nekdaj Železničar), veliko manj pa jih ve, da je 
Postojnčan tudi selektor pri Balinarski zvezi Slovenije. Selektorske 
posle pri osrednji zvezi opravlja že kar 18 let, od tistih najmlajših 
dečkov U-14, pa vse do članske reprezentance (izvzete so le žen-
ske selekcije). Zadnjih pet let Pavle Švara sodeluje z reprezentanco 
mlajših članov oziroma selekcijo U-23, ki je letos oktobra meseca 
nastopila na svetovnem prvenstvu v francoskem Saint Vulbasu bli-
zu Lyona. V ekipi so bili trije primorski balinarji, med njimi je Kle-
men Sosič iz BK Hrast Kobjeglava v posamični konkurenci osvojil 
bronasto medaljo, dosegli pa so še dve peti mesti.
 Po prihodu iz Francije nam je Pavle Švara povedal: »Na SP 
smo osvojili eno medaljo, čeprav smo načrtovali dve, vendar ne-
koliko žlahtnejše barve. Imeli smo zelo dobro pripravljeno trojico 
balinarjev, med njimi je bil tudi najboljši primorski balinar Anže 
Petrič. Žal je bila konkurenca francoskih, italijanskih in hrvaških 
igralcev zelo močna in cilja nismo dosegli. To selekcijo, ki se vsa-
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ko leto izpopolnjuje z novimi mladimi igralci, vodim že pet let in 
upam, da mi bo BZS mandat podaljšala. Tudi v letu 2012 nas prav 
tako v Franciji čaka nastop na SP. Upam, da s kakšno medaljo več.« 
 Balinarska zveza Slovenije je 17. decembra 2011 v Ljubljani 
svečano proslavila visok jubilej – 60-letnico izredno uspešnega 
delovanja. Ob tej priložnosti so podelili številne plakete, prizna-
nja ter zlate in srebrne značke balinarskim delavcem iz vseh de-
setih območnih balinarskih zvez, tudi iz OBZ Postojna. Prav ob 
jubileju je zlato značko prejel Postojnčan Jože Koren, ki je v bali-
nanju že od leta 1975 dalje, srebrno njegov someščan Ivo Terčon, 
dolgoletni član BK Športni park, in še štirje amaterski balinarski 
delavci iz naše območne zveze. Na predlog redakcije Radia Ko-
per je posebno priznanje BZS za medijsko delovanje prejel tudi 
soavtor našega Prepiha in športni novinar Brane Fatur.    

Kegljanje

 Kegljači Proteusa LIV in kegljačice Proteusa so v drugi polo-
vici novembra meseca zaključili prvi oziroma jesenski del liga-
škega tekmovanja v 1 A kegljaški ligi. V prvem delu so odigrali 
devet krogov, v drugem, ki se z 10. krogom pričenja 14. januarja 
2012 pa bo na programu še preostalih devet. Kegljači, ki jih vodi 
trener Bojan Turk, so po jesenskem delu med desetimi ekipami, 
ki tekmujejo v državnem prvenstvu, osvojili sedmo mesto. Dva-
krat so zmagali (Interokno, Ljubelj), igrali neodločeno (Raden-
ska) in šestkrat izgubili ter skupno osvojili pet točk, kar je manj 
od pričakovanj pred pričetkom prvenstva. Ekipo sestavlja nekaj 
izkušenih igralcev, preostali so veliko mlajši, ki v svoji formi zelo 
nihajo in to je glavni vzrok za slabši jesenski del.
 Dekleta, vodi jih Lado Rogelj, so glede na fante veliko bo-
lje uvrščene, trenutno z desetimi točkami zasedajo visoko četrto 
mesto. Vpisale so štiri zmage (Triglav, Ljubelj, Bela krajina, Kon-
struktor), dvakrat igrale neodločeno (ETA, Ljubljana) in trikrat 
izgubile. Ekipa je najmlajša v ligi, dopolnjujeta jo le dve izkušenejši 
kegljavki, tako da se za postojnsko žensko kegljanje v prihodnosti 
ni bati. Predsednik KK Proteus Postojna Albin Stegel takole oce-
njuje jesenski del ligaškega tekmovanja: »Naše mlade punce igrajo 
zelo dobro, kar kaže tudi uvrstitev po polovici prvenstva. Pred-
njačijo Noemi Živkovič, Sara Gorjanc in Romana Adam, vendar 
pohvalo zaslužijo prav vse. V nadaljevanju bi znale celo prijetno 
presenetiti, zato se nadejam končne uvrstitve med prvo trojico.
 Za fante nekoliko manj pohval, zato pa več spodbude za na-
prej. Niso upravičili jeseni zadanih ciljev, v formi so zelo nihali, 
zato nižja uvrstitev od pričakovanja tako vodstva kluba kot samih 
tekmovalcev. Upam, da bo nadaljevanje bolj uspešno, da se bo boj 
za obstanek v ligi izšel v našo korist saj ima ekipa ne nazadnje 
tudi določeno kvaliteto in izkušnje.« 

Januarski razpored – moški: Interokno : Proteus LIV, ženske: 
Lanteks : Proteus (14.1.), moški: Proteus LIV : Triglav, ženske: 
Proteus : Triglav (21. 1.), moški: Ljubelj : Proteus LIV, ženske: 
Ljubelj : Proteus (28. 1.)

Rekreacija

 V teh zimskih dneh so v treh postojnskih športnih dvoranah 
ob vikendih organizirana tri rekreativna ligaška tekmovanja – v 
kegljanju, košarki in balinanju. Nekatera so organizirana s sku-
pnimi močmi tako Športne zveze Postojna kot sosednje iz Piv-
ke. V balinarski trim ligi nastopa deset ekip, večinoma iz OBZ 
Postojna ter gostje iz Rakeka. Tekmovanje se je pričelo konec 
novembra, s finalom se bo zaključilo sredi aprila prihodnje leto. 
Rezultati uvodnega kroga – Orlek Javor 2 : Postojna 1 : 15, Ko-
šana : Beu kamen 8 : 8, Hrašče : Ilirska Bistrica 6 : 10.
 V 1. krogu rekreacijske trim lige v košarki so igrali takole – 
Holivud gril : Dolgi kabli 39 : 41, Amigo team : Gajbice 37 : 59, 
PVC Nagode : KD Renc 51 : 37, Orehek : Marjanca 31 : 71.
 Odigrani so bili že trije krogi medobčinske Trim kegljaške lige, 
kjer nastopa šest ekip, ena tudi iz Vipave. Trenutno so s tremi zma-
gami v vodstvu Proteus mladi, dve zmagi imajo LIV, Ta hudi in 
ŠD Invalid, PVC Nagode in DU Vipava sta še brez zmage.

Vesti iz ŠD Epic

Tarok: Na zaključnem Masters turnirju v Laškem je nastopi-
lo 60 najboljših tarokistov v Sloveniji, med njimi tudi igralci iz 
Postojne. Najboljši izmed igralcev Epic-a je bil Bojan Humar na 
13. mestu. Državni prvak v taroku (posamično), kjer je tekmo-
valo kar 300 igralcev, je postal Loris Šukljan (Piran), najboljši 
Postojnčan je bil na 16. mestu Alojz Markič.

Bowling: V 1. moški ligi v letošnji sezoni nastopa 24 ekip, 
med njimi so tudi štiri iz postojnskega Epic-a. V 6. krogu (od 
desetih) je slavila le njihova najboljša ekipa v postavi – Anže in 
Peter Grabrijan, Anže in Dušan Lajovic, preostale tri so izgubi-
le. V skupini A je Epic 1 drugi , v skupini B je Epic 4 četrti. V 
ligi med 65 posamezniki trenutno vodi Jožko Hlede iz Epic-a 4. 
Ženske so odigrale 3. ligaški krog, med ekipami je Epic 1 (Ljuba 
Ceglar – Karmen Progar) trenutno četrta ekipa, med dvojicami 
je Epic 2 ( Joža Može – Simona Kogovšek) trenutno tretja, med 
posameznicami pa je v vodstvu Ljuba Ceglar.

Streljanje: V organizaciji ŠD Epic se nadaljuje že 35. jubilej-
na dopisna strelska liga, kjer z zračnim orožjem nastopa kar 330 
strelcev in strelk iz 36 strelskih, invalidskih in upokojenskih dru-
štev. Najštevilnejši so iz Primorsko-notranjske regije, iz Postojne 
tekmuje le upokojenska ekipa. Najboljših deset ekip in posame-
znikov v številnih kategorijah se bo uvrstilo v polfinalni in nato v 
finalni del, ki bo prihodnje leto potekal v Ljubljani.

Aktivnosti DU Postojna

 DU Postojna že sedmo leto zapored nadaljuje z organizacijo 
tarok turnirjev, ki se ga udeležuje do 20 tarokistov. Po četrtem 
turnirju, ki ga je dobil Stane Pelan, trenutno vodi Marjan Tiselj, 
sledijo Edo Progar, Stane Groznik, Albin Stegel …
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A vtoklub MGM Postojna se je na 
vseh dirkah predstavil kot odlič-

no organiziran klub z stilsko enotno 
in brezhibno ekipo, urejenimi boksi 
ter dirkalniki in zato požel obilo zani-
manja tako med gledalci kot tudi med 
raznimi mediji ter seveda tudi novimi 
potencialnimi sponzorji. Pojavljanje v 
tiskanih medijih, radijih in na raznih 
televizijskih postajah je bilo nadpov-
prečno in zelo odmevno. Prav gotovo 
pa brez odličnih rezultatov tega ne bi 
bilo. Posameznih zmag in stopničk je 
bilo preveč, da bi jih naštevali, zato so 
bolj pomembni končni rezultati.

Uspešna sezona 2011
za Avtoklub MGM Postojna

Simon Premrl

Druga sezona Avtokluba MGM Postojna je bila še uspešnejša od prve, saj je po lanskih osvojenih 
desetih pokalih v skupnih razvrstitvah za državno prvenstvo in pokal Slovenije letos klub s tek-
movalci osvojil kar trinajst pokalov. Trije tekmovalci (Marjan Nagode, Grega Premrl in Manuel 
Dessardo) so uspešno nastopali v vseh disciplinah, to je v gorsko-hitrostnih in krožnih dirkah, 
v paralelnem rallykrosu ter letos prvič v rallyju. Za uspešne nastope in brezhibne dirkalnike je 
skrbela ekipa mehanikov MMR Sport iz Lucije na čelu z Markom Maražem in njegovo desno 
roko Silvanom Miklužem. Prvič je za klub nastopila tudi Ana Gorkič iz Sežane, ki je nastopila na 
Gorski dirki Ilirska Bistrica z yugom in nato kot sovoznica z Grego Premrlom na Rallyju Poreč.

Rezultati 2011:

DRŽAVNO PRVENSTVO REPUBLIKE SLOVENIJE AŠ2005 V GORSKO-HITROSTNIH DIRKAH
Divizija 1: 1. Manuel Dessardo, 3. Grega Premrl  
Mladi do 21 let: 2. Grega Premrl
Ekipno:  1. AK MGM Postojna

DRŽAVNO PRVENSTVO REPUBLIKE SLOVENIJE AŠ2005 V KROŽNO-HITROSTNIH DIRKAH
Divizija 1: 1. Marjan Nagode, 2. Grega Premrl   
Generalno: 2. Marjan Nagode
Mladi do 21 let: 1. Grega Premrl
Ekipno:  1. AK MGM Postojna
Društva:  1. AK MGM Postojna

DRŽAVNO PRVENSTVO REPUBLIKE SLOVENIJE AŠ2005 V PARALELNEM RALLYKROSU
Divizija 1: 2. Marjan Nagode 
Mladi do 21 let: 3. Grega Premrl
Pokalno tek.: 1. Grega Premrl
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Zaključek sezone se je tradicionalno zaključil na prireditvi 
AŠ2005 »Večer prvakov 2011« v Festivalni dvorani v Ljubljani, 
kjer so se podelila vsa priznanja in nagrade za dosežene rezultate 
v letu 2011. Klub, ki tako uspešno zastopa občino Postojna, sta s 
svojo prisotnostjo na podelitvi nagradila župan Jernej Verbič in 
podžupan ter državni poslanec Zvonko Černač. 

Čeprav je tekmovanj za letos konec, pa klub ne miruje, saj so se 
že pričela testiranja za novo sezono 2012, v kateri ima klub s tek-
movalci velike ambicije. Vse tri voznike smo povprašali o oceni 
pretekle sezone in o načrtih v prihajajoči tekmovalni sezoni:

1. Kakšna so bila vaša pričakovanja pred pričetkom letošnje 
tekmovalne sezone?
 Marjan: Pričakovanja kot pred vsako sezono. Čim več uživanja 
v vožnjah na meji, izboljšati čim več rekordov najhitrejšega oseb-
nega rekorda kroga v vseh disciplinah, v katerih tekmujem. Da bi 
ponovil uspehe iz prejšnje sezone, nisem mogel niti sanjati, čeprav 
je bilo, glede na to, da je najemodajalec mojega dirkalnika nekoli-
ko zvišal moč motorja, teoretično tudi to možno. A avtomobilski 
šport je tehnični šport in tehnika lahko tudi nepričakovano zataji. 
Želel sem vsaj v eni disciplini obraniti naslov državnega prvaka.
 Grega: Zadal sem si, da v krožnih dirkah in v paralelnem ral-
lykrosu, kjer sem nastopal z Zastavo Yugo, iztržim čim več in to 
je uvrstitev med prve tri. V gorsko-hitrostnih dirkah sem pa letos 
prvič dirkal z MG ZR 105, zato sem si pred sezono zadal, da bom 
zelo zadovoljen, če pridem vse dirke do cilja. Moja pričakovanja 
sem dosegel, vendar brez take ekipe, kot jo imam, tega ne bi zmogel.
 Manuel: Kot vsakemu športniku je bila tudi meni želja iz-
boljšati lanskoletne rezultate. Moj optimizem sem gradil na 
izboljšanju svojega dirkalnika. Priprave so potekale uspešno, a v 
dirkalnem športu moraš imeti tudi nekaj sreče. Predvsem pa je 
pomembno, da sezono zaključiš brez večjih tehničnih težav.
 
2. V katerih disciplinah ste nastopali in katera vam je najljubša?
 Marjan: Tudi letos sem se osredotočil na cestno-hitrostne 
dirke in paralelni rallykros. Sicer mi je najljubši rally, a le po 
makadamskih cestiščih. Ker takšnih v Sloveniji ni, mi je naj-
ljubša disciplina tista, v kateri lahko naredim čim več dirkaških 
kilometrov. Paralelni rallykros pa ima svoje prednosti, saj si bolj 
v »stiku« s publiko in lahko voziš na meji »zakonov fizike«, kar 
ti dviguje adrenalin. Ker ima vsaka disciplina svoje prednosti in 
slabosti, moraš svoje želje prilagoditi finančnim zmožnostim.
 Grega: V letošnji sezoni, ko še spoznavam vse lepote tega 
športa, sem nastopal v treh disciplinah. To so krožno-hi-
trostne in gorsko-hitrostne dirke ter paralelni rallykros. Po 
končani sezoni sem se udeležil tudi rallyja v Poreču, na ka-
terem sem neizmerno užival. Moj prvi rally je potrdil moja 
pričakovanja, da je to disciplina, kateri želim posvetiti svo-
jo nadaljnjo športno kariero in v kateri bom najbolj užival. 
 Manuel: Nastopal sem v paralelnem rallykrosu in v gorsko-
hitrostnih dirkah. V slednjih tudi najbolj uživam, saj so proge 
tehnično zahtevnejše, dirkači dosegamo višje hitrosti, kar mi 
sproža več adrenalina. Predvsem mi odgovarja natančna in do-
vršena vožnja, kar je v tej disciplini za doseganje odličnih rezul-
tatov izrednega pomena. Paralelni rallykros ima veliko elemen-
tov rallyja, kar mi je izziv za prihodnost v moji karieri.
 
3. Sedaj je sezona zaključena. kako jo ocenjujete in kakšne re-
zultate ste dosegli?
 Marjan: V krožno-hitrostnih dirkah sem obranil naslov držav-
nega prvaka v svoji diviziji. V generalni razvrstitvi pa sem dosegel 

izreden rezultat, saj sem osvojil naslov doprvaka (lani tretji), pred 
veliko tekmovalci z močnejšimi dirkalniki iz višjih divizij. Tu se 
moram zahvaliti sotekmovalcema iz kluba. Na zadnji odločilni 
dirki v Salzburgu, ko mi je dan pred dirko na kvalifikacijah »zdro-
bilo« motor, se je najprej Grega ponudil, da odstopi svoj avto, samo 
zato, da lahko v generalni razvrstitvi dosežem zavidljiv rezultat in 
Manuelu, ki mi je velikodušno odstopil svoj dirkalnik, ki ga je mo-
ral pred tem celo noč preurejati iz dirkalnika za gorske dirke v dir-
kalnik za krožne dirke. Po neprespani noči pa še prepeljati iz Por-
toroža v oddaljeni Salzburg. Tako je moj uspeh tudi njihov uspeh. 
Za vse te dosežke se moramo tekmovalci zahvaliti neumornemu 
in sposobnemu predsedniku kluba Simonu Premrlu ter izredno 
usposobljeni spremljevalni ekipi mehanikov iz ekipe MMR Sport.
 Grega: Po zelo naporni sezoni lahko rečem, da sem zelo zadovo-
ljen. Dosegel sem vse, kar sem si zadal, zato jo lahko ocenim z odliko. 
Rezultati pa so prvo mesto v krožno-hitrostnih dirkah med mladin-
ci ter drugo mesto v Diviziji 1.. V gorsko-hitrostnih dirkah sem bil 
med mladinci drugi in v diviziji 1 tretji. V paralelnem rallykrosu sem 
zmagal v pokalnem tekmovanju.
 Manuel: Letošnjo sezono ocenjujem kot izredno uspešno, saj 
sem postal državni prvak v gorsko-hitrostnih dirkah Divizije 1. V 
tej disciplini je bila tudi najbolj izenačena konkurenca, kjer so od-
ločale desetinke in celo stotinke sekunde. Tako se mi je uresničila 
želja po izboljšanju lanskega rezultata. Tehnične težave z dirkalni-
kom pa so vplivale na moj  končni uspeh v paralelnem rallykrosu, 
saj se mi je na prvi dirki med vožnjo odprl pokrov motorja, na tretji 
pa je prišlo do težav z menjalnikom. Tako so vse možnosti po sto-
pničkah v državnem prvenstvu PRK splavale po vodi. Ne glede na 
vse težave pa sem vseeno zaostal le nekaj točk za tretjim mestom, 
kar je tudi zelo velik uspeh v tej najštevilčnejši diviziji.

4. Sedaj je čas, ko se že pripravljate na naslednjo tekmovalno se-
zono. kakšne so vaše želje in kakšni so realni načrti v prihodnosti?
 Marjan: Na začetku vsake sezone si rečem: »Samo še letos in 
potem zaključim kariero.« Ko pride konec sezone in to sporo-
čim ekipi, me prepričajo v nasprotno. Seveda se jim ni potreb-
no veliko truditi. Avtomobilski šport pa žal ni poceni. Gospo-
darska situacija je slaba, sponzorji se borijo za svoje preživetje 
in v takšnih situacijah se »reže« najprej pri reklami. Brez tega 
pa ni uspešnega dirkanja. V kolikor bomo v klubu zagotovili 
sredstva, bom še naslednjo sezono nastopal v krožno-hitrostnih 
dirkah z dirkalnikom MG 105Zr. V paralelnem rallykrosu pa 
bom odstopil svoj sedež najmlajšemu in perspektivnemu Gregu 
Premrlu. V tem primeru bi se mogoče sam preizkusil v cenejši 
različici, in sicer v Pokalu Grande Punto. Če sponzorjev ne bo, 
se bom poslovil od aktivnega dirkanja in se popolnoma posvetil 
pomoči spremljevalni ekipi in mladima tekmovalcema v klubu. 
S svojimi bogatimi izkušnjami sem jim lahko v veliko pomoč.
 Grega: Želja je, da imam še naprej takšno ekipo ter tako 
močno podporo družine. Plani za naslednjo sezono so, da v 
krožno-hitrostnih dirkah nastopam z novim dirkalnikom, in 
sicer z Renault Clio Cup ter se udeležim vseh rallyjev za dr-
žavno prvenstvo. V rallyju bom nastopal z dirkalnikom MG 
Zr 105. Če bo čas dopuščal, bom odpeljal še kakšno gorsko-
hitrostno dirko, kar pa je seveda pogojeno tudi s financami 
v klubu. Poudarek za naslednjo sezono pa bo vsekakor na 
dveh panogah avtomobilskega športa, in sicer KHD in Rally. 
 Manuel:  V gorsko-hitrostnih dirkah si želim ubraniti na-
slov prvaka. V paralelnem rallykrosu pa izboljšati letošnji rezul-
tat. Želja pa mi je tudi, da bi se udeležil nekaj krajših rallyjev. 
Če bo odziv sponzorjev primeren mojim letošnjim rezulta-
tom, pa bom naredil tudi nekaj izboljšav na svojem dirkalniku. 
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in Vrtec Prestranek v času novogradnje

O troci iz vrtca, učenci in zaposleni pa v času novogradnje 
delujemo na treh začasnih nadomestnih lokacijah: naj-

mlajši in uprava v prostorih stare Ljudske šole v Slavini, starejši 
učenci in njihovi učitelji na obeh postojnskih osnovnih šolah. 
Že skoraj pozabili smo na selitev najprej v šolsko telovadnico 
in potem na vse tri lokacije in na številna načrtovanja in dogo-
varjanja v zvezi z letošnjo organizacijo dela. Brez razumevanja 
in pomoči zaposlenih na naši šoli in na obeh postojnskih šolah, 
občine, staršev, tudi šoferjev in avtomehanikov iz našega okolja 
… bi nam bilo še težje.

Vse temeljne dejavnosti potekajo neokrnjeno, tudi jutranje var-
stvo in podaljšano bivanje. Ostajajo projekti, ki so utečeni, in 
trudimo se, da nas tudi letos povezuje čim več dejavnosti. Že 
v septembru smo izvedli skupni športni dan, ne bomo izpustili 
novoletnega plesa za vse učence (izvedli ga bomo v kulturnem 
domu v Orehku) in ne februarske prireditve za vse starše in kra-
jane (izvedli jo bomo v kulturnem domu v Postojni), tudi po-
poldanske in sobotne dejavnosti izvajamo skupaj za vse učence. 
Žal smo se morali odpovedati programu Zdrav življenjski slog 
in zmanjšati število interesnih dejavnosti. 

Vsi učenci, razen najmlajših Slavencev, so letos vozači. Na tem 
področju je včasih kar preveč živahno, družabno življenje na 
avtobusu pa prestopi razumne meje. Raziskovanje postojnskih 
šolskih in zunajšolskih prostorov je dosegljivo in mikavno za 
resne in manj resne namene. 

Na Vilharjevi šoli so učenci prej kot učitelji osvojili zaplete-
no menjavanje učilnic in tudi izginjanje po hodniku izpred oči 
učiteljev. Nadstropij in hodnikov je več, kot izgleda na prvi po-
gled. Srečevanje z vrstniki po hodnikih in stopnicah je včasih 
skoraj pregrobo. No, včasih pa preveč nežno in se nadaljuje na 
trgu pred šolo ali na šolskem plesu, kamor so naše učence pri-
jazno povabili Vilharjevci.

Na Globočnikovi šoli smo dobili bolj stalno mesto v dveh učil-
nicah v pritličju, le kadar je gospodinjstvo za domače učence, 
imajo naši športno vzgojo v telovadnici. Odločili smo se, da 
skupaj izvedemo letno šolo v naravi v Termah Čatež.

V Slavini pa je prijetno domače, toplo in svetlo v učilnicah in 
igralnicah ter seveda bolj stisnjeno in skromno v drugih pro-
storih. V toplih jesenskih dneh je skozi odprta okna vabilo do-
gajanje na cesti, ki teče tik ob šoli, od traktorjev do kakšnega 
radovednega konja ali psa. Pravijo, da je šolski in vrtčevski vrišč 
razgibal vaško življenje, sosedi se nič ne jezijo zaradi kakšne 
bližnjice in župnik je ponudil v uporabo svoj vrt.

Vse velike in majhne težave ter problemi v pričakovanju nove 
šole in vrtca izgubijo svojo težo, nekatere uspemo rešiti, z ne-
katerimi se moramo letos sprijazniti.

Ko smo mlajše učence povprašali, kaj najbolj pogrešajo letos, 
so največkrat našteli: telovadnico, zunanja igrišča in igrala, 
računalniško učilnico, lijak v razredu, večja stranišča in večjo 
knjižnico. In vsi se veselijo nove šole in jo težko pričakujejo. 
Skupaj z učitelji ali starši, bolj od daleč pa tudi sami, si pogosto 
ogledajo, kako »raste« nova šolska in vrtčevska zgradba.

Magda Jakin Černe

Na prostoru nekdanje dotrajane montažne zgradbe in njenih prizidkov že stojijo vse nosilne 
stene in betonske plošče, stavba šolske telovadnice se že skriva za enonadstropnim šolskim 
delom novogradnje. Dve ogromni dvigali, polna vozila gradbenega materiala in številni de-
lavci že od daleč dokazujejo, da dela intenzivno potekajo. Še vreme je v letošnjem letu res 
izjemno naklonjeno izvajanju gradnje.

Osnovna šola Prestranek
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obeležuje 10 let

Glasbena skupina Amor

Letos mineva natanko 10 let, odkar se je ustanovila primorska glasbena skupina Amor, ki je 
svoj dogodek praznovala konec avgusta v Budanjah pri Vipavi. Obiskovalci so si lep sončen 
dan popestrili čez dan s športnimi aktivnostmi, zvečer pa so se ob zvokih skupine lahko po-
sladkali še s torto velikanko, ki je bila pripravljena posebej za obletnico.

Z rahlimi spremembami v zasedbi se je skupina iz prvo-
tne tričlanske zasedbe kasneje (leta 2005) spremenila 

v štiričlansko. Od samega začetka sta prisotna ustanovitelja 
Damjana (vokal in klaviature) in Marijan (vokal in kitara), 
kasneje pa se je bend povečal še z Mitjo (spremljevalni vokal 
in bobni) in Simonom (spremljevalni vokal in bass kitara). Vsi 
so glasbi predani že od malih nog, saj imajo za seboj glasbeno 
šolo, prej pa so tudi vsi igrali v raznih bolj ali manj znanih 
skupinah, kjer so si nabirali glasbene izkušnje. Skupina je za-
znamovala številne nastope po vsej Sloveniji na raznih vese-
licah, prireditvah ter drugih zabavah, prav tako pa je nanizala 
kar nekaj nastopov v sosednji Italiji ter na Hrvaškem. Med 
letošnjimi številnimi veselicami so pred kratkim nastopili 
tudi na tradicionalni prireditvi Vipavska trgatev z Modrijani. 

Na odru jim dobre volje in pozitivne energije vsekakor ne 
manjka, s svojim raznolikim in pestrim repertoarjem pa znajo 
simpatični fantje in dekle vedno napolniti plesišče ter s tem 
zadovoljiti vse generacije. Velikokrat so se že odlično izkaza-
li tudi kot pred skupina raznim znanim slovenskim pevcem 
in skupinam. V letih 2004 in 2005 je skupina posnela nekaj 
svojih pesmi, takrat so se tudi prvič udeležili Festivala Nova 
Scena s skladbama Samba in Na obali katere avtorja skladbe 
in besedila sta Damjana in Marijan. Kmalu pa bomo lahko na 
radijskih postajah zopet poslušali njihovo božično skladbo Ko 
pride božič. Po 10 letih delovanja pa se je ponovno porodila 
želja, da bi v prihodnje nastal tudi prvi album, zato bodo v 
prihodnje veliko energije namenili ustvarjanju lastnih skladb. 

P. Š.
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Karolina Repar

Iz sveta prošenj, zdravil in pohorske omlete

Uganda

Štiri mlade zdravnice so se aprila 2011 odpravile na črno celino, da bi s svojim znanjem pomagale 
ljudem. Postojnčanki Petra Grbec in Helena Biasizzo, Novomeščanka Monika Turk in Nina Rink 
iz Zagorja ob Savi so za tri mesece odpotovale v Ugando,natančneje v vasico Bufuka. Petra in He-
lena sta nam zaupali, kako so potekale priprave in kaj vse so počele ter doživele na njihovi odpravi.

T radicija odprav slovenskih zdravnikov sega v leto 1977, 
ko je profesor Pikelj prvič odšel v Centralnoafriško re-

publiko in prišel nazaj navdušen. Svoje znanje je razširil med 
študente in od takrat naprej je vsako leto več odprav. V petem 
letniku so bile tega znanja deležne tudi Petra, Helena, Monika 
in Nina, ki so v okviru predmeta Tropska medicina med dru-
gim slišale številne predstavitve prejšnjih odprav v Afriko in 
tam spoznale ljudi, ki podobno mislijo ter imajo podobne želje 
in interese. Takrat so tudi same prišle na idejo, da se nekoč po-
dajo na pot, rokave pa so zavihale takoj po koncu študija.

Leto dni pred odhodom so odprle račun in pričele zbirati fi-
nance. Helena pravi, da so bile prav finance najtežji del, saj so 
od približno 3000 poslanih prošenj dobile odgovor le na redke. 
Največ prihodkov so tako dobile z majicami, ki so jih pridno 
prodajale na Univerzitetnem Kliničnem centru v Ljubljani, 
oblikovala pa jih je Postojnčanka Ana Doles. Poleg tega so zbi-
rale tudi zdravila in drugi medicinski material, ki so ga dobile 
od številnih farmacevtskih družb.

Proti milanskem letališču so se odpeljale s kombijem, ki so jim 
ga kot donacijo posodili v Revozu iz Novega mesta, s seboj pa so 
imele štiri ogromne in štiri majhne nahrbtnike ter sedem škatel, 
označenih z znakom Rdečega križa. Čeprav jim je letalska druž-
ba, s katero so letele, dovolila povečanje teže prtljage, pa so se 
zavedale, da se zna na letališču vseeno kaj zaplesti, saj je njihova 

prtljaga presegala dovoljeno težo. Strahu jih je odrešil šele usluž-
benec letalske družbe, ki jim je rekel: »You help people, we help 
people.« In postavil prtljago na tekoči trak. Na letališču v Kairu 
so imele manjši zaplet, saj je imela Petra v ročni prtljagi štirideset 
paketov dobro ošiljenih barvic, ki jih je morala po rentgenskem 
pregledu pokazati, vendar se je vse dobro izšlo, ko je uslužbenec 
zaključil: »Flomastri, v redu.« Po prihodu na letališče v kraju En-
tebe jih je čakala še registracija na Ministrstvu za zdravje Uganda 
v glavnem mestu Kampala, nato pa 450 kilometrov dolga pot z 
avtobusom proti jugozahodu Ugande, skoraj na mejo z Ruando.
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V vasici Bufuka jih je čakala majhna hiška, narejena iz blata in 
kravjih iztrebkov, v kateri so delale in spale. Postavljena je bila 
že pred leti prav z namenom za odprave, v njej pa so bili trije 
prostori, dva, ki sta namenjena za ambulanto, tretji pa za spal-
nico. Za eno od ambulant je bila še manjša kuhinja in lekarna. 

Dekleta so vstajala ob sedmih in jutra izkoristila za tek in spre-
hod ob jezeru. Vrata ambulante so odprle ob devetih, pacienti 
pa so največkrat začeli prihajati eno uro prej. »Zgodilo se nam 
je celo, da so prišli pacienti en dan prej in hoteli prespati pred 
našo hišo, pa smo jih poslale domov,« pravi Petra in dodaja, da 
nekateri pridejo od daleč, tudi po dve ali tri ure hoje ali celo s 
kanuji čez jezero. Da bi delo potekalo nemoteno, so jim zjutraj 
razdelile številke, otroci pa so imeli v začetku prednost. To 
so mame zelo hitro ugotovile, zato so s seboj pripeljale zdra-
ve otroke z izgovorom, da so bolni, ko pa so prišle na vrsto, 
so za otroka hitro povedale in nadaljevale s svojimi težavami. 
Dekleta so kmalu opustila brezpogojno spuščanje otrok in se 
razen v urgentnih primerih držala razdeljenih številk. Delo so 
si razdelile tako, da sta dve delali v ambulanti, dve pa sta nosili 
vodo, jo prekuhavali, delili številke pacientom, previli kakšno 
manjšo rano, zaradi katere pacientu ni bilo potrebno prav v 
ambulanto ... V pomoč pri komunikaciji sta bili dve prevajalki 
Barbara in Judith. Ambulanto so uradno zaprle ob šestnajsti 
uri, sledila pa so razna gospodinjska opravila. Za slednja so 
porabile veliko časa, precej več, kot ga namenjajo doma v Slo-
veniji. V času deževne dobe je bilo sušenje perila po Heleninih 
besedah pravi organizacijski problem. »Prale smo na roke in 
upale, da bo kaj sonca, da se bo perilo posušilo,« opisuje Petra. 
Sušna doba pa je odpravila tovrstne težave.

Da bi bilo privajanje na delo čim lažje, so si dekleta že pred od-
hodom na odpravo razdelila področja in se vanje bolj poglobila. 
Nina se je posvetila kirurgiji, Petra pediatriji in ginekologiji, 

Helena nevrologiji, Monika pa interni medicini. »Prvi teden 
smo delale v parih, da je bilo lažje, med seboj pa smo se veliko 
posvetovale,« opisuje privajanje Helena. Petra pa se spominja 
začetnega strahu: »Kljub ogromnemu teoretičnemu znanju v 
začetku še ne zaupaš čisto sam sebi, zato greš trikrat pogledat 
v knjigo in ko se četrtič prepričaš, da je res, kar si mislil, na-
rediš, kar si nameraval že v začetku.« Kmalu pa so se dekleta 
privadila in delo je postalo precej hitro. Ker je v tamkajšnjih 
razmerah delo zdravnika precej drugačno kot pri nas, Helena 
poudarja, da se moraš na to delno pripraviti že prej in da so 
njim pri tem zagotovo pomagala prav predavanja Tropske me-
dicine. O odgovornosti, ki so jo imele pri zdravljenju, pravijo, 
da niso reševale težkih primerov zdravljenja, saj so v primeru 
večje prizadetosti pacienta poslale v bolnišnico, ki je bila od 
njihove ambulante oddaljena približno 10 kilometrov. »Zdravi-
le smo po svojih zmožnostih, kar smo lahko še kontrolirale, se 
pravi, da ne bi nikoli pacienta spravile v kritično ogroženo sta-
nje,« opisuje Petra in o pošiljanju pacientov v bolnico dodaja: 
»Je pa res, da če smo pacienta poslale v bolnišnico, bi po mojem 
mnenju glede na njihove razmere, tudi če ne bi imele vsega, 
kar smo potrebovale, znale zanj boljše poskrbeti.« Po mnenju 
deklet je tako javno kot zasebno zdravstvo slabše kot pri nas, 
vendar tega ne pripisujejo neznanju, pač pa pomanjkanju me-
dicinskega materiala in opreme ter dejstvu, da zdravniki bežijo 
iz periferije v mesta. Pri zdravljenju so se tako držale smernic, 
ki so jih dobile, v pomoč pa jim je bil ugandski zdravnik, ki je 
nadzoroval in spremljal potek njihovega dela.

Med ljudmi so bile dobro sprejete, saj so bile njihove storitve 
za razliko od ugandskih bolnišnic brezplačne. Tako so pomagale 
številnim, ki bi si drugače težko privoščili zdravniško oskrbo. V 
tem obdobju so spoznavale njihovo kulturo in poglede na stvari 
in prav to jih je včasih presenetilo ali vznemirilo. Za domačine 
pravijo, da imajo v splošnem drugačen odnos do bolezni in smr-
ti kot pri nas. Tako na primer kljub pogosti obolelosti za tifu-
som vode velikokrat ne prekuhavajo in pitje vode iz jezera ostaja 
stalnica, pri umiranju pa smrt otroka pomeni manjšo izgubo za 
družino kot smrt očeta ali matere. Dekleta še vedno ne vedo, ali 
iskati krivdo za določene stvari v vraževerju ali kje drugje, saj 
na primer ženske ob zanositvi drugega otroka prenehajo dojiti 
prvega, ker se bojijo, da je to nevarno za otroka, ki ga nosijo. 
Zaradi ogorčenja ob vseh podobnih primerih so v vasi pripravile 
materinsko šolo, vendar so po koncu delavnice dobile občutek, 
da se navade najbrž ne bodo spremenile. Drugačen odziv pa so 
doživele na delavnici o spolno prenosljivih boleznih v centru 
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Nyamirambo v Kigaliju (Ruanda), kjer so bile po Petrinem pri-
povedovanju ženske veliko bolj izobražene, vse jih je zanimalo in 
veliko so spraševale. Pred mesecem dni sta Slovenijo obiskali dve 
predstavnici tega centra, prisotni pa sta bili tudi na predstavitvi 
dokumentarnega filma Save yourself?, ki ga je na temo razvojne 
pomoči v Ruandi posnela Vlasta Jalušič z Mirovnega inštituta. 
Poleg delavnic za žensko populacijo pa so dekleta organizirala 
še tečaj prve pomoči za uslužbence ugandskega hostla, ki ga vodi 
Slovenec Miha Logar, kjer redno organizirajo izlete po jezeru s 
kanuji, prav tako pa so vsakemu pacientu, ki je prišel v ambulan-
to, poleg zdravil poskušale dati še kakšen napotek.

Poleg pacientov z resnejšimi težavami so v ambulanto zašli tudi 
pacienti s posebnimi težavami. Tako se je na primer eden ču-
dil, da se spoti, kadar težko dela, drugega je skrbelo, ker ga po 
prekrokani noči zjutraj boli glava, kar nekaj pa jih je prišlo v 
ambulanto z alergijo na mraz, ki je povzročila izpuščaje, slednji 
pa so se izkazali za kurjo polt.

Ob vprašanju o boleznih in drugih zdravstvenih težavah, ki so 
napadale dekleta, sta se Petra in Helena najprej nasmejali, po-
tem pa razložili, da je Petra zaradi zobobola obiskala tamkaj-
šnjo zobno ambulanto, imela kasneje še zvin gležnja, Helena pa 
je zbolela za lažjo obliko malarije. Ker se je slabo počutila, so 
se odločile, da naredijo test. Ker je bil Helenin test pozitiven, je 
test naredila še slovenska prostovoljka, ki je v Bufuki delala kot 
učiteljica. Ker je bil tudi njen test pozitiven, se je Petra odločila, 
da ga naredi še ona in pokaže, da so testi neveljavni. Petrin test 
je bil negativen in tako se je izkazalo, da sta imeli Helena in 
slovenska prostovoljka res malarijo. Poleg tega so imele tudi 
občasne prebavne motnje in uvoden smeh je bil namenjen prav 
zgodbi o pohorski omleti, ki so ji jo dekleta nekega dne zaželela 

in za katero so morala po nekatere sestavine celo v sosednjo 
Ruando. Za Heleno se ta zgodba ni najbolj srečno končala, saj 
je noč preživela v družbi »stranišča na štrbunk«. 

Dekleta so v treh mesecih doživela in se naučila veliko novega. 
Čeprav se zavedajo, da so pomagale številnim ljudem, pa jim 
je žal za vse, kar se je mogoče izgubilo s prevodom, saj sta nji-
hovi prevajalki delali že za prejšnje odprave in si tako priučili 
malo medicinskega znanja, vendar sta včasih prevedli zgodbe 
na način, da so ustrezale določeni diagnozi. Kljub temu je bilo 
narejeno veliko dobrega in po treh mesecih so se domov vrnile 
z dobrim občutkom, da njihov trud ni bil zaman.
 
Ker navdušenje še ni izginilo in si še vedno želijo pomagati, so se 
odločile, da se v maju 2012 odpravijo še na Papuo Novo Gvinejo. 
Ponovno bodo potrebovale pomoč predvsem v obliki finančnih 
sredstev, sanitetnega materiala in zdravil, vesele pa bodo tudi 
vsakršne druge pomoči. Morebitne donacije lahko nakažete na 
transakcijski račun Medicinske fakultete UL, Vrazov trg 2, 1000 
Ljubljana 01100-6030708380, sklic 250525-11, namen: odprava 
Papua maj–julij 2012. Za vsa vprašanja pa so dosegljive na ele-
ktronskem naslovu odpravapapua2012@gmail.com. Že vnaprej se 
celotna ekipa zahvaljuje za vašo pomoč!
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Spomin kot izziv
Lejla Novak

Bil je trenutek, ko je Bog v dlan ujel južni veter, z njim oblikoval konja in mu šepnil: »Ustvaril sem 
te in imenujem te arabec … si eno od čudes tega sveta. Podarjam ti sposobnost letenja brez kril …«

R esnica je malo drugačna. Zgodovina konja se je začela že 
pred približno sedemdeset milijoni let, kar dokazujejo 

mnoga pričevanja tako na evropskih kot ameriških tleh in še kje 
drugje, kajti osvojil je zanj značilen življenjski prostor – odpr-
te prostranosti, kot so savane in stepe, obsežne ravnine, zato je 
tudi konj značilno begava žival z zelo hitrimi reakcijami in zato 
potrebuje tudi družbo. Konji se namreč rodijo z določenim zna-
čajem, nato dobijo znanja od svoje mame, od črede, kajti konj je 
najprej čredna žival. Vsak posebej je samostojna osebnost s svoji-
ni navadami in svojim načinom uveljavljanja osebnosti.

Prva srečanja konja in človeka so bila verjetno precej mistična, kajti 
po nekem verovanju, ki je zakoreninjeno v spominu vseh ljudstev, je 
konj najprej drvel kot kri po žilah ter nenadoma planil iz drobovja 
zemlje ali globin morja, je sin moči in skrivnosti, ki prinaša hkrati 
smrt in življenje, je povezan z ognjem, ki uničuje in triumfira, ter 
vodo, ki hrani in duši. Konj je najplemenitejša človeška pridobitev! 

Človek – konj je simbol povezave. Divje konje je človek prvotno 
lovil za meso, kri, kožo, žimo, kosti. Šele takrat, ko se je človek 
ustalil na določenem območju, ko je postal poljedelec, je konja na-
pol udomačil in ob tem spoznal, da mu moč in hitrost konja lahko 
koristita. Najprej so konje uporabljali kot vprežne živali. Če ne bi 
bilo vprežnih konj, bi celotna človeška zgodovina potekala precej 
drugače. Ko je človek zajahal konja, je tudi spoznal, da se z njim 
lahko hitreje in mnogo dlje giblje, da lahko na hrbtu nosi veliko 
težji tovor. Konj je pravzaprav človeku razširil obzorje do neslute-
nih daljav, ga mnogo naučil, ne da bi ga učil. Človek – konj sta bila 
skozi tisočletja nerazdružljiva sopotnika. Konj je spremljal človeka 
v dobrem in slabem, potrpežljivo, brez odpora, ker se konj kot so-
cialno bitje zna podrediti – a le tako, da ga znamo razumeti, z njim 
komunicirati, da mu ostane njegovo dostojanstvo.

Vse naše območje (s Postojnskimi vrati, s prevaloma na Razdrtem 
in prehodi proti Reki) temelji že od prazgodovinskih časov na pre-
voznih poteh, ki so jih naši predniki premagovali s konji. Konj bi 
zato lahko postal eden izmed najpomembnejših simbolov Postojne.

Spomnimo se. Po naših tleh so in potekajo najpomembnejše ceste 
Evrope – od jantarne poti, rimske, cesarske, jamborne, francoske, 
državne ceste, avtoceste … in po njih je dolga stoletja potekalo 
trgovanje, gospodarstvo, kultura … Spomini, ki lahko izzovejo iz-
ziv, da bi Postojna lahko postala (poleg Furmanskega praznika) ne 
samo slovensko, ampak tudi širše središče tega izjemno pomemb-
nega evropskega zgodovinskega obdobja. Na enem mestu združiti 
človeka – konja in njuno tisočletja dolgo sožitje. 

Spomnimo se tudi naslednjega. Na naših tleh imamo nešteto do-
kazljivih materialov o vseh nitkah tega sožitja, seveda največ iz ča-
sov, ko je konj postal tovorna, vlečna žival, ko je služil vojaškim na-
menom in rekreaciji. Usoda našega človeka s konjem je neločljiva.

Nepregledno število ljudi je dobesedno preživelo in zaslužilo kot 
vzdrževalci cest, furmani, gostilničarji, kolarji, kovači, sedlarji, koči-
jaži, postiljoni, hlapci, držači, forajtarji, hlevarji, konjarji, kontraban-
tarji, tatovi, rokovnjači, raubarji, posestniki, dninarji, kajžarji, pri-
pregarji, tovorniki, vagarji, brodarji, raznovrstni pomagači, žlajfarji, 
mitničarji, trgovci z lesom, gozdni in lovski čuvaji, špediterji, padar-
ji, biriči, godci, »lahke« ženske …, če omenimo le nekatere.

Po naših cestah je potovalo veliko slavnih in pomembnih ljudi, 
skrivnostnih in odločujočih pisem, sporočil …, zato je bilo zgraje-
nih nešteto manjših in velikih gostiln (Pri Ziherlu, Pri Korenu, Pri 
Galaciju, Pri Lavriču, Pri Šantlju, Pri Možeku, Pri Zgornjem in 
Spodnjem Burgerju, Pri Štefinu, Pri Kazarju, Pri Pikcu, Pri Vladi-
mirju in Vilharju, Urbas, Krona, Dolenc, Premru, Kavčič, Dikleti, 
Kavčmar …) in marsikatera še priča o svoji pomembnosti in mo-
gočnosti in morda bi prav v eni izmed njih ali pa na gradu v Pre-
stranku, ki je bil porodnišnica lipicancev, ali v Orehovškem gradu, 
ki je bil sedež poštnih poti, začela nastajati kompleksna predstavi-
tev te izjemno bogate in dragocene kulturne dediščine.



IZ
 O

BČ
IN

SK
E H

IŠ
E

Postojna 1909 - Naša občina v besedi in sliki / December 2011 • www.postojna.si34

RA
ZV

ED
RI

LO

Kolofon: Prepih je glasilo Občine Postojna in je namenjeno občasnemu obveščanju 
občanov. • Postojna, december 2011, leto izdaje 5, številka 17 • Naslov uredništva: 
Glasilo Postojna 1909, Ljubljanska cesta 4, 6230 Postojna / T: 05/7280 721 / E: posto-
jna1909@postojna.si • Glasilo je vpisano v Razvid medijev, ki ga vodi Ministrstvo za kul-
turo RS, pod zaporedno številko 1249. ISSN 1855-2382. • Izdajatelj in založnik: Občina 
Postojna, Ljubljanska cesta 4, 6230 Postojna • Za Občino Postojna: župan Jernej Verbič. • 
Uredniški odbor: Boštjan Udovič (odgovorni urednik), Silva Bajc, Beti Bricelj, Suzana Vid-
mar, Karolina Repar, Nika Rot, Tibor Rep • Lektoriranje: Margit Berlič Ferlinc • Fotografije: 
Arhiv Občine Postojna, Foto Atelje Postojna, Valter Leban, Beti Bricelj, Silva Bajc, Arhiv Pod-
jetja Postojnska jama d.d., Petra Grbec , Helena Biasizzo, Monika Turk, Nina Rink, Karolina 
Repar • Oblikovanje: Barbara Kogoj • Tisk: Abakos d.o.o., 6.500 izvodov • Glasilo se finan-
cira iz sredstev občinskega proračuna Občine Postojna ter iz sredstev oglaševanja. • Avtor 
nepodpisanih člankov je odgovorni urednik.

Smeh ni greh :-)

Križanka

Geslo nagradne križanke na osenčenih 
poljih ter svoj naslov pošljite na dopisni-
cah na naslov: glasilo Prepih, Ljubljan-
ska cesta 4, 6230 Postojna, najkasneje 
do 15 januarja 2012.

Med pravilni rešitvami bomo izžrebali
tri nagrajence, ki jim praktične nagrade
podarja SAWAL d. o. o. POSTOJNA

1. nagrada:
vikend z vozilom Opel
2. nagrada:
komplet predpražnikov za avto
3. nagrada:
obesek za ključe Opel Sawal

Pravilno rešeno geslo prejšnje križanke:
NOVA OPEL ZAFIRA

Izžrebani nagrajenci so:
1. Jožica Mesec, Planina 
2. Aleš Horvat, Postojna
3. Zdravko Micič, Planina

Nagrajenci nagrade
prevzemejo na naslovu podjetja:
Sawal d. o. o., Tržaška cesta 61, Postojna

AKCIJA!
Brezplačno kasko zavarovanje

in podaljšana garancija za 8 LET.

Peter je v nočnem lokalu srečal svojega 
osebnega zdravnika. Ta mu je jezno de-
jal: »Razložite mi naslednje: pred kratkim 
sem vam napisal recept za uspavalne ta-
blete, vas pa sem v zadnjih dneh že trikrat 
videl v nočnem lokalu!« »To pa ja ni nič po-
sebnega!« mu je odgovoril Peter. »Tablete 
so za mojo ženo!«



pon. / 26. 12. 2011
ob 14. uri

PROSLAVA OB DNEVU SAMOSTOJNOSTI IN ENOTNOSTI IN BLAGOSLOV KONJ
Pri kozolcu Toplar v Belskem

Turist. društvo Pudgura

pon. / 26. 12. 2011
ob 19:30

BOŽIČNO NOVOLETNI KONCERT POSTOJNSKE GODBE 1808
Športna dvorana osnovne šole Antona Globočnika Postojna

Postojnska godba 1808

tor. / 27. 12. 2011
ob 16:30

PRIDNOMETER, predstava za otroke s prihodom Dedka Mraza,
po predstavi pa ZIMSKE OTROŠKE SLIKARSKE DELAVNICE
Kulturni dom Postojna

Občina Postojna

sre. / 28. 12 2011
ob 16. in 18. uri

PRAZNIČNI ZVOKI ŠESTIH STRUN in (na koncertih se bodo predstavili mladi kitaristi)
Glasbena šola Postojna

Glasbena šola Postojna

čet. / 29. 12. 2011
ob 16:30

BABICA ZIMA, predstava za otroke,
po predstavi pa ZIMSKE OTROŠKE SLIKARSKE DELAVNICE
Kulturni dom Postojna

Občina Postojna

sob. / 31. 12. 2011
od 22-ih dalje

SILVESTROVANJE NA PROSTEM: glasba v živo, gostinska ponudba ...
POLNOČNA ŽUPANOVA ZDRAVICA
Na trgu pred hotelom Kras

Občina Postojna

pon. / 2. 1. 2012
ob 14. uri

POHOD NA SVETI LOVRENC
Na parkirišču pod Sv. Lovrencem

Turist. društvo Pudgura

25., 26., 29., 30.
dec. 2011 ter
1., in 2. jan. 2012
ob 14., 15. in 16. uri

JASLICE V POSTOJNSKI JAMI
Postojnska jama

Postojnska jama d.d.

Pridržujemo si pravico do spremembe programa zaradi okoliščin, na katere nimamo vpliva.
Dodatne informacije vam nudimo na Občini Postojna.

Priporočamo, da program prireditev spremljate na www.postojna.si 



IZ
 O

BČ
IN

SK
E H

IŠ
E

Postojna 1909 - Naša občina v besedi in sliki / December 2011 • www.postojna.si36 www.postojna.si




